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 صادرات سیمان قشم
 به شرط تامین نیاز داخلی

ص��ادرات س��یمان تولی��دی در قش��م به ج��ای تامین 
مصرف داخلی، و قطع زنجیره تامین س��یمان از سرزمین 
اصلی تبدی��ل به دغدغه ای برای جزیره نش��ینان ش��ده و 
مشکلاتی برای صنایع ساختمان، شرکت های تولید بتن و 
فروش��ندگان مصالح ساختمانی ایجاد کرده بود که با ورود 
دادس��تان به این امر پیش بینی می ش��ود، مشکل برطرف 

شود... 6

 فشار سنگین بهره بانکی
 بر شانه  فولادی ها

مدیرعام��ل فولاد نطن��ز گفت: بهره ب��الای بانکی یکی 
از بزرگ ترین مش��کلات ش��رکت های فولادی است. جواد 
توکل��ی در تش��ریح آخری��ن وضعیت تولید ای��ن مجتمع 
فولادی و طرح های توسعه فولاد نطنز گفت: با هدف ایجاد 
ی��ک زنجیره تولید یکپارچه، به طور مس��تمر و بی وقفه در 
۱۰ سال گذشته برنامه ریزی و سرمایه گذاری در طرح های 

4توسعه را در دستور کار داشته است...
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افزایش تولید آهن اسفنجی 
در فولاد مبارکه

کاتالیس��ت یک��ی از تجهیزات اس��تراتژیک 
در صنایع فولاد، پالایش و پتروش��یمی اس��ت. 
تامی��ن این ماده در ش��رایط تحری��م با همت 
ش��رکت دانش بنیان توس��عه صنایع نفت و گاز 
س��رو )نفت و گاز سرو( تسهیل شده است. این 
ش��رکت به عنوان مجموعه ای پیشگام در تولید 
کاتالیس��ت فعالیت می کند. به زودی نیز شاهد 
بارگ��ذاری پانزدهمین ریفرمر ایرانی در صنعت 

فولاد از سوی این شرکت خواهیم بود...

معاون اول رئیس جمهوری در نامه ای خطاب 
به معاون اقتصادی رئیس جمهوری، بر بازنگری 
و اصلاح ش��یوه نامه عرضه و تقاض��ای زنجیره 
فولاد با تاکید بر حمایت از بازار سهام بازنگری 

و اصلاح دستور داد. 
در  بازنگ��ری  درخواس��ت  از ص��دور  پ��س 
شیوه نامه عرضه و تقاضای زنجیره فولاد توسط 
محمد ش��ریعتمداری )وزیر تع��اون، کار و رفاه 
اجتماعی( در اواخ��ر آبان ماه  ۱۳۹۹ از معاون 

اول رئیس جمهوری...
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 بهره از فناوری
 برای کنترل 

آلایندگی

 دولت نمی خواهد نرخ ارز 
کاهش پیدا کند

شیوه نامه عرضه و تقاضای 
فولاد اصلاح شود

صادرات سنگ آهن جان می گیرد؟
گریز زنجیره فولاد از سیاستی اشتباه

ناصر بزرگمهر/  مدیر مسئول
management@smtnews.ir
به نام او که هر چه بخواهد همان می شود
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روزنامه
 اقتصادی معدن 

و صنایع معدنی ایران

س��لیمی، عضو هیات رئیس��ه مجلس شورای 
اس��لامی گفت: رئیس جمه��وری چندی پیش 
وعده دلار ۱۵ هزار تومانی را به مردم داد اما این 
وعده همچنان در حد حرف باقی مانده و باوجود 
اینکه نرخ دلار هفته گذش��ته به حدود ۲۱ هزار 
تومان رس��ید، اقدامی عملی ازسوی دولت برای 
جلوگیری از رش��د دوباره نرخ ای��ن ارز در بازار 
صورت نگرفت و تاکنون هیچ دستوری به بانک 

مرکزی برای کاهش نرخ آن صادر نشده است.
وی به نرخ ۳۰ ه��زار تومانی دلار در ماه های 
گذش��ته اش��اره کرد و افزود: بی توجهی دولت 
و بان��ک مرکزی به س��اماندهی بازار ارز نش��ان 
می ده��د افزایش نرخ ای��ن کالا در بازار تعمدی 
اس��ت، چراکه دولت به راحت��ی می تواند مانع از 

رشد بی منطق آن شود.
عض��و ناظ��ر هیات رئیس��ه مجلس ش��ورای 
اسلامی با بیان اینکه هر چه ارز در بازار گران تر 
شود، به نفع دولت و به زیان مردم است، گفت: 
دولت به چش��م درآم��د به ارز ن��گاه می کند و 
خیلی مایل به کاهش نرخ آن در بازار نیس��ت، 
این در حالی اس��ت که دولت باید بازار را طوری 
مدیریت کند که نرخ ارز افزایش نیابد زیرا گرانی 
ارز باعث گران ش��دن همه کالاها و خدمات در 

بازار می شود.
ادامه در صفحه 2

سرمقاله یادداشت

تیتر های روز
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ادامه از صفحه اول
نرخ ارز و سکه در بازار هر روز رکورد جدیدی 
را تجربه می کند؛ آنگونه که دلار هفته گذش��ته 
و در آس��تانه ورود »جو بایدن« رئیس جمهوری 
امریکا به کاخ سفید تا ۲۱ هزار تومان نیز رسید 
اما این ن��رخ دوام چندانی نداش��ت و قیمت ها 

دوباره در این بازار صعودی شدند.
قب��ل از س��کانداری رئیس جمه��وری جدید 
امری��کا، روحان��ی، رئیس جمه��وری اعلام کرد 
ن��رخ ارز در بازار تا ۱۵ ه��زار تومان هم کاهش 
می یابد. این اظهارات باعث ش��د نرخ ها در این 
بازار شکسته ش��ود؛ شکست قیمتی که همه را 
خوش��حال کرد اما چون مدیریت قوی در بازار 
وجود ندارد، ارز و سکه در بازار اکنون با نوسان 

نرخ همراه شده اند.
 طبق گفت��ه اقتصاددانان نرخ دلار اگر همان 
ن��رخ اعلام��ی رئیس جمهوری یعن��ی ۱۵ هزار 
تومان باش��د، حال باتوجه به میانگین نرخ ۲۵ 
هزار تومانی دلار در بازار، دولت و سرمایه داران 
وابسته به دولت در اتاق های بازرگانی از هر دلار 

۱۰ هزار تومان کسب درآمد می کنند.
 ح��الا س��وال این اس��ت که باتوج��ه به نگاه 
ش��خص رئیس جمهوری و اع��لام دلار ۱۵ هزار 
تومانی و فراهم شدن شرایط روانی کاهش نرخ 
ارز، چرا رئیس جمهوری دس��تور کاهش قیمت 
ارز را ب��ه بانک مرک��زی نمی دهد؟ خصوصا که 
همه می بینند که بان��ک مرکزی به طور عمدی 

جلوی ریزش نرخ دلار را می گیرد.
بی توجهی دولت و بانک مرکزی به ساماندهی 
بازار ارز نش��ان می دهد افزایش ن��رخ این کالا 
در بازار تعمدی اس��ت، چراکه دولت به راحتی 
می توان��د مانع از رش��د بی منط��ق آن در بازار 
ش��ود، اما بدیهی اس��ت که منافع بس��یاری از 
یاران دولت خصوصا کس��انی ک��ه در اتاق های 
 ایران و تهران، ارزه��ای ۴۲۰۰ تومانی یا کمی 
بیشتر را دریافت کرده اند، با گران بودن ارز گره 

خورده است.
این س��رمایه داران بی درد ترجی��ح می دهند 
ن��رخ دلار به 7۰ ه��زار تومان هم برس��د، زیرا 
ب��رای آنه��ا دلار 7۰ ریالی، نفع��ی در حد یک 
ری��ال و دهش��اهی خواهد داش��ت و آنها دیگر 
این س��که های خیال��ی را در ذهن باور ندارند و 
به همی��ن دلیل با تریبون هایی ک��ه در اختیار 
داش��تند و صبحانه های چربی ک��ه به مقامات 
دادند، توانس��تند ری��ال را از گردونه پول ملی 
خارج و برای تس��هیل در بیان! رئیس جمهوری 
را ه��م مجاب به اس��تفاده از کلمه تومان کنند 
و اگ��ر روی ش��ان می ش��د، عملا توم��ان را هم 
ح��ذف و ی��وان و دلار را جایگزی��ن می کردند 
و ب��رای راحتی بیش��تر در محاس��به، دم از ارز 
بین الملل��ی می زدند و حق��وق میانگین ماهانه 
ب��رای عم��وم م��ردم پیش��نهاد   ۱۰۰ دلار را 

می دادند.
بانک  مرک��زی ایران همزمان با انتش��ار خبر 
آزاد شدن بخشی از دارایی های ارزی بلوکه شده 
کش��ور، نرخ رس��می عرضه دلار را به پیشنهاد 
مصاحبه های��ی ک��ه توس��ط رئی��س و اعضای 
اتاق های تهران و ایران در این  ور و آن ور انجام 
شد، افزایش داد تا مانع عقب نشینی نرخ آزاد از 

مرز ۲۳ هزار تومان شود.
تلاش بان��ک مرک��زی ایران ب��رای مدیریت 
صع��ودی ن��رخ ارز در جه��ت حف��ظ مناف��ع 
گرانفروش��ی ارز، در حالی اس��ت که عبدالناصر 
همتی، رئیس کل این نهاد از آزاد شدن بخشی 
از منابع ارزی بلوکه شده ایران در خارج از کشور 
خبر داد و تاکید کرد که بازارساز بانک مرکزی 
در حال اس��تفاده از این منابع است. رئیس کل 
بانک مرکزی ایران گفت: »ارز روند خوبی دارد 
و بهتر هم می ش��ود.« آقای همت��ی درباره نرخ 
واقعی دلار هم خاطرنش��ان ک��رد این نرخ یک 
مقدار پایین تر از بهای فعلی است اما این مقدار 
پایین ت��ر را باید بازار تعیین کن��د. با این حال 
واقعی��ت این اس��ت که بانک مرکزی دس��ت از 
س��ر بازار ارز برنمی دارد تا بتواند ارز خودش را 

گران تر عرضه کند.
همتی همچنین تحقق وعده حس��ن روحانی، 
مبنی بر رس��یدن نرخ دلار به ۱۵ هزار تومان را 
منوط به گشایش اساسی در مناسبات اقتصادی 
ایران با سایر کشورها و ورود تمامی منابع ارزی 
مس��دود شده دانس��ت و با لبخند ملیح فرمود: 

»ان شاءالله که دلار به این نرخ برسد«.

رئیس سازمان نظام مهندسی معدن ایران گفت: بخش معدن 
به جایگاه واقعی خود در اقتصاد نرسیده است.

به گ��زارش ایس��نا، تقی نبئی جلس��ه ای که ب��ه منظور رفع 
مش��کلات بخش معدن در سازمان نظام مهندسی معدن استان  
آذربایجان غربی برگزار ش��د، با اش��اره به ظرفیت بالای معدنی 
کشور در دنیا گفت: درحال حاضر نقش معدن در تولید ناخالص 

داخلی یک درصد است. 
وی ادام��ه داد: ب��رای بهره من��دی از ظرفی��ت مع��ادن در 
ش��کوفایی اقتصادی از جمله اشتغال باید بستر و حمایت لازم از 
س��رمایه گذاری صورت بگیرد و قوانین و مقررات موجود باید در 
حوزه معدن به نحوی تغییر کند که س��رمایه گذار تمایل داشته 

باشد در این حوزه، سرمایه گذاری کند. 
وی ب��ا اش��اره به اینکه تاکن��ون ۱۱ هزار پروان��ه بهره برداری 
معدن صادر ش��ده است، اضافه کرد: از این تعداد ۵۶۰۰ فعال و 

نیمه فعال بوده و مابقی غیرفعال هستند.
 نبئی دلیل فعال نبودن برخی معادن کشور را ناشی از عوامل 
مختلف��ی همچون کمبود نقدینگی ب��رای دارنده مجوز معدن و 
عدم تامین مالی برای س��رمایه گذاری، نبود بازار مناس��ب برای 
برخ��ی از مواد معدنی در مقاط��ع خاص، معارضین محلی مانند 
محیط زیس��ت، منابع طبیعی، اوقاف و دستگاه هایی که بر روی 
فعالیت معدن نظارت دارند، عنوان کرد و گفت: استراتژی مدونی 
برای بخش معدن نداریم و به صورت جزیره ای و س��لیقه ای در 

بخش معدن فعالیت می کنیم. 
رئیس س��ازمان نظام مهندس��ی معدن ایران در ادامه با بیان 
اینکه معادن کشور، علاوه بر معارضان محلی و دولتی، با مشکل 
تأمین مالی و نبود س��رمایه گذار برای فعال سازی و بهره برداری، 
روب��ه رو هس��تند، ادام��ه داد: ضع��ف در نظ��ارت، تحریم های 
بین المللی به همراه تحریم های داخلی برای ورود ماش��ین آلات 
موردنی��از بخش معدن موجب بروز مش��کلات اساس��ی در این 

بخش شده که باید برطرف شود. 
رئیس س��ازمان نظام  مهندس��ی معدن ایران با اشاره به اینکه 
یکی از دغدغه های این س��ازمان ضعف نظ��ارت بر فعالیت های 
معدنی اس��ت، گفت: دلیل ضعف این نظارت را محدودیت تعداد 
پرس��نل و پراکندگی معادن می توان عن��وان کرد که با تفویض 

اختیار به س��ازمان نظام مهندس��ی بخش��ی از مشکلات مرتفع 
خواهد ش��د. رئیس سازمان نظام مهندس��ی معدن ایران گفت: 
بیش از ۱۲۰۰ گواهی کشف معدن به پروانه بهره برداری تبدیل 

نشده که دلایل آنها مورد بررسی قرار گرفته است. 
مع��دن  مهندس��ی  نظ��ام  رئی��س  اس��ماعیل زاده،  پریس��ا 
آذربایجان غربی نیز در این جلسه ضمن ارائه گزارشی از وضعیت 
نظام مهندس��ی معدن اس��تان بر لزوم رس��یدگی به مشکلات 
بیمه و حقوق مس��ئولان فنی تاکید ک��رد و گفت: ۲۱۴۲ نفر از 
متخصصان رشته های مهندسی معدن، زمین شناسی، متالوژی، 
نقشه برداری عضو این سازمان هستند که از این تعداد ۱۴۰۸نفر 
زمین ش��ناس، ۵۶۸ نفر مهندس معدن، ۱۲۹ نفر نقش��ه  بردار و 

۱۹نفر در رشته متالورژی فعالیت دارند. 
اس��ماعیل زاده اضافه کرد: در طول امس��ال با وجود ش��رایط 
کرونای��ی ۹ دوره آموزش��ی از جمله ۲ دوره آموزش��ی کارگران 

معادن با موضوع ایمنی در معادن برگزار شده است.
وی افزود: در امسال 7 مورد حادثه معدنی را در استان شاهد 
بودیم که از این تعداد ۲ مورد منجربه فوت، ۴ مورد مصدومیت 

و یک مورد منجربه قطع عضو شده است.
همچنی��ن جمال کس��یانی، رئی��س خانه مع��دن آذربایجان 
غرب��ی ب��ا بی��ان اینکه مس��ئول فن��ی مع��ادن، نق��ش مهم و 
اساس��ی در مع��دن و انج��ام عملی��ات معدن��کاری بر اس��اس 
اص��ول ایمنی در مع��ادن برعه��ده دارد و باید ب��ه تمامی امور 
معدنی مس��لط باش��د، افزود: س��ازمان نظام مهندس��ی معدن 
 نس��بت ب��ه برگ��زاری دوره ه��ای آموزش��ی فن��ی وکارب��ردی 

اهتمام ورزد.

رئیس هی��ات عام��ل ایمی��درو گفت: 
ارزش بیمه نامه های��ی که صن��دوق بیمه 
معدن��ی  فعالیت ه��ای  س��رمایه گذاری 
امس��ال صادر می کند، برای نخس��تین بار 
عب��ور  توم��ان  میلی��ارد   ۱۱۰۰  از 

می کند.
ب��ه گ��زارش روابط عموم��ی ایمی��درو، وجیه الله 
جعفری که در جلس��ه بررس��ی عملک��رد ۱۰ ماهه 
امس��ال ای��ن صندوق تصری��ح ک��رد: درحال حاضر 
بیمه نامه هایی ب��ه ارزش 7۹۲ میلیارد تومان آماده 
صدور اس��ت که با احتس��اب ۳۲۵میلی��ارد تومان 
بیمه  نامه های صادر شده، کل ارزش این بیمه نامه ها 
تا پایان س��ال ۹۹ به بیش از ۱۱۰۰ میلیارد تومان 

می رسد.
ب��ه گفت��ه وی، تع��داد  بیمه نامه ه��ای ص��ادر 
ش��ده از ابت��دای امس��ال ت��ا پای��ان دی م��اه ب��ه 
 ۲۲( آن  عم��ده  بخ��ش  ک��ه  رس��یده  ۳۰ع��دد 
فق��ره(، مربوط ب��ه ح��وزه بهره ب��رداری و فرآوری 
 مع��ادن ب��وده و مابق��ی به ح��وزه اکتش��اف تعلق

داشته است.
معاون وزیر صنعت معدن و تجارت با یادآوری اینکه 
این نهاد به عنوان پشتیبان معادن بخش خصوصی 
فعالیت می کن��د، اظهار کرد: با توج��ه به اینکه در 
س��ال گذش��ته ارزش بیمه نامه های صادر ش��ده به 
۳۰۵میلیارد تومان رسید، امسال شاهد رشد بیش از 
 ۳ برابری عملکرد در ارزش بیمه نامه های صادرشده 

خواهیم شد.
تحقق�نهضت�فرآوری��

جعفری به سیاس��ت ایمیدرو برای تحقق نهضت 
فرآوری در معادن بخش خصوصی اشاره کرد و ادامه 
داد: واحدهای فلوتاس��یون، معادن آهن، واحدهای 
تلفیقی فرآوری، س��رب و طلا بیش��ترین س��هم از 

بیمه  نامه ها را در اختیار داشته اند.
وی به اقدام ایمیدرو در افزایش س��رمایه صندوق 

بیمه معدن اش��اره کرد و گفت: این روند 
از سال های اخیر با هدف افزایش حمایت 
از توس��عه مع��ادن و صنایع معدنی بخش 

خصوصی آغاز شده است. 
جعفری افزود: در سال گذشته سرمایه 
صندوق بیم��ه از ۱۴۰ میلی��ارد به ۵۰۰ 
میلیارد توم��ان افزایش یافت. رئی��س هیات عامل 
ایمیدرو گفت: گام بعدی تحقق سرمایه هزار میلیارد 
 تومانی صن��دوق بیمه س��رمایه گذاری فعالیت های

 معدنی است.
جعفری همچنین در بخش دیگری از س��خنانش 
گف��ت: صندوق بیم��ه س��رمایه گذاری فعالیت های 
معدنی، با افزایش ریس��ک پذیری، توجه بیشتری به 

بخش اکتشافات داشته باشد.
مطالب�ات�معوق�ه�ب�رای�بیمه�نامه�ه�ای���

صادرشده�نداریم
مدیرعام��ل  دهقان��ی،  فری��د  جلس��ه  ای��ن  در 
فعالیت ه��ای  س��رمایه گذاری  بیم��ه  صن��دوق 
معدن��ی با اع��لام اینک��ه از س��ال۹7 به این س��و 
مطالبات ج��اری افزای��ش پیدا نک��رده، اظهارکرد: 
در امس��ال نی��ز مطالب��ات معوق��ه نداش��ته ایم و 
 وام گیرن��دگان ب��ه موق��ع بازپرداخت ه��ا را انج��ام 

می دهند.
وی درباره برنامه های امسال گفت: صدور بیمه نامه 
ضمانت نامه بورسی برای بیش از ۱۰۰میلیارد تومان 
جزو برنامه های امس��ال است. علاوه بر این پرداخت 
س��ود یارانه ای ۲درصدی به طرح های دانش بنیان، 
پرداخت س��ود تس��هیلات برای خرید ماشین آلات 
داخلی و افزایش س��هم در بازار س��رمایه در تامین 
مالی به میزان ۲۰درصد نیز پیش روی این نهاد قرار 

دارد.
دهقانی افزود: در سال ۱۴۰۰ نیز برنامه دستیابی 
به س��رمایه هزار میلیارد تومانی را اجرایی خواهیم 

کرد.

عضو هیات مدیره انجمن تولیدکنن��دگان فولاد ایران گفت: 
سیاس��ت هایی که وزارت صنعت، معدن و تجارت از سال های 
گذشته در پیش گرفته اس��ت منجر به صادرات آهن اسفنجی 
شد. این در حالی است که ظرفیت شمش در کشور قابل توجه 

است.
رضا شهرس��تانی در گفت وگو با بیرونیت گفت: در امس��ال 
۶۰۰ هزار تن آهن اسفنجی صادر شده است این در حالی است 

که در ابتدا باید مانع از صادرات آهن اسفنجی شویم.

او با اشاره به کمبود سنگ بیان کرد: کمبود سنگ در تولید 
کنس��انتره و پس از آن گندله برای تولید آهن اس��فنجی یکی 
از موارد قابل بررس��ی است. شهرس��تانی ادامه داد: با توجه به 
چش��م انداز ۱۴۰۴ که در تولید فولاد کشور به ۵۵ میلیون تن 
دست پیدا خواهد کرد، باید شرایط مناسبی را ایجاد کنیم. به 
گفته او درحال حاضر در حدود ۹۰ میلیون تن سنگ استخراج 
می ش��ود این در حالی اس��ت که ما نیاز ب��ه ۱۵۰ میلیون تن 
سنگ تا سال ۱۴۰۴ داریم بنابرلین باید برای استخراج سنگ 

برنامه ریزی کنیم. اگر این بررس��ی ها انجام شود نیاز به واردات 
نخواهیم داشت.

عضو هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران با تاکید 
بر اینکه در تولید و صادرات فولاد هیچ مش��کلی نداریم، اظهار 
کرد: بهترین رویه آن است که اجازه دهیم تا عرضه و تقاضا در 
بازار با هم تعامل داش��ته باشند و دولت تنها در بخش معافیت 
از مالیات، کمک کردن به واردات ماش��ین آلات معدن و ایجاد 

زیر بنا برای انتقال سنگ از این صنعت حمایت کند.

ضرورت�ریسک�پذیری�بیشتر�صندوق�بیمه�در�اکتشافبخش�معدن�به�جایگاه�واقعی�خود�نرسیده�است

باید�مانع�صادرات�آهن�اسفنجی�شویم

گروه معدن

مع��اون اول رئیس جمهوری در نامه ای خطاب 
به معاون اقتصادی رئیس جمهوری، بر بازنگری و 
اصلاح شیوه نامه عرضه و تقاضای زنجیره فولاد با 
تاکید بر حمایت از بازار س��هام بازنگری و اصلاح 

دستور داد.
ب��ه گزارش ایس��نا، پس از صدور درخواس��ت 
بازنگری در ش��یوه نامه عرضه و تقاضای زنجیره 
ف��ولاد توس��ط محم��د ش��ریعتمداری )وزی��ر 
تع��اون، کار و رفاه اجتماع��ی( در اواخر آبان ماه  
۱۳۹۹ از مع��اون اول رئیس جمهوری، اس��حاق 
جهانگی��ری، روز ش��نبه )۴ بهمن ماه( در نامه ای 
خطاب ب��ه محمد نهاوندیان- مع��اون اقتصادی 
رئیس جمه��ور- دس��تور اص��لاح و بازنگری در 
ش��یوه نامه مذک��ور را داده و تاکید کرده اس��ت 
که ش��یوه نامه عرضه و تقاضای زنجیره فولاد به 
گونه ای بازنگری و اصلاح ش��ود که هیچ علامت 

منفی به بازار سهام داده نشود.
در نام��ه وزیر تعاون، کار و رف��اه اجتماعی به 
مع��اون اول رئیس جمه��وری آمده ب��ود که »با 
توج��ه به س��هم ۱۵ درصدی صنع��ت فولاد در 
بازار سرمایه، ش��یوه نامه تنظیم بازار فولاد علاوه 
ب��ر کاهش صادرات این صنعت، س��بب آس��یب 
جدی به س��رمایه و اعتماد مردم و ایجاد ناامنی 

اقتصادی، اجتماعی و سیاسی خواهد شد.
وزارت کار و ش��رکت های تابع��ه آن، س��هم 
۲۰درص��دی از معادن و صنایع فولادی کش��ور 
دارند و نظرات آنها در تدوین شیوه نامه اخذ نشده 
است. ش��یوه نامه تنظیم بازار فولاد با هماهنگی 
وزارتخانه ه��ای صنعت ، معدن و تج��ارت ، کار و 
اقتصاد و مش��ارکت شرکت های بزرگ فولادی و 
تش��کل های این زنجیره به گونه ای اصلاح ش��ود 
که مشخص، شفاف، صریح و بدون امکان اعمال 
سلایق شخصی و غیرکارشناسی باشد و از ایجاد 
رانت توس��ط برخی افراد ک��ه مصداق واضح این 

موضوع هستند، جلوگیری شود.«
لازم به یادآوری اس��ت که زمانی که شیوه نامه 
فولاد از س��وی معاون اقتصادی رئیس جمهوری 
اب��لاغ ش��د، انتقادات زی��ادی را از ش��رکت های 
ف��ولادی و فع��الان ای��ن ح��وزه در برداش��ت. 
اکثریت معتقد بودن��د که این گونه قیمت گذاری 
 دس��توری منجر ب��ه تضعی��ف صنع��ت ف��ولاد 

خواهد ش��د. البته با وجود همه انتقادات، انجمن 
ن��وردکاران فولاد ایران در بیانه ای ضمن حمایت 
از کلیات ش��یوه نامه س��اماندهی بازار فولاد، این 
اق��دام دولت و مجلس را در جهت رانت زدایی در 
بازار فولاد اعلام کرد.حمایت می کند. طبق اعلام 
انجم��ن ن��وردکاران فولادی ایران، با ش��یوه نامه 
ابلاغ ش��ده دولت و طرح در دست تهیه و تدوین 
مجل��س، رانت بس��یاری در بازار ف��ولاد محدود 
می شود؛ حال اما برخی از افراد با شانتاژ رسانه ای 
هم دولت، ه��م مجلس و هم منفعت و مصلحت 
م��ردم را با ی��ک چوب می رانن��د و آن را قربانی 

منافع و مصالح خود می کنند.
البته دبیر انجمن سنگ آهن ایران نیز با تاکید 
براینکه نقاط قوت »شیوه نامه ساماندهی عرضه و 
تقاضای زنجیره فولاد« بر ضعف هایش می چربد، 
معتقد است که هرچند ش��یوه نامه جدید دولت 
در جهت تنظیم عرض��ه و تقاضای زنجیره آهن 
و فولاد، دارای اش��کالاتی اس��ت اما به طور کلی 

مثبت ب��وده و نقاط قوت فراوان��ی دارد و گامی 
موثر در ایجاد توازن و شفافیت در زنجیره خواهد 

برداشت.
ات��اق بازرگان��ی، صنایع، معادن و کش��اورزی 
ایران نیز ضمن حمایت از »شیوه نامه ساماندهی 
عرضه و تقاضای زنجیره فولاد«، این ش��یوه نامه 
را مطابق با نظرات کارشناس��ی ات��اق بازرگانی، 
صنایع، معادن و کش��اورزی ایران دانس��ته و در 
اطلاعیه خ��ود اعلام کرده اس��ت که بر اس��اس 
شیوه نامه جدید که مطابق با نظرات کارشناسی 
اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کش��اورزی ایران 
است، دولت قبول کرده است که قیمت بر مبنای 

رقابت در بورس کالا کشف و تعیین شود.
در مقاب��ل اما جواد جهرمی، معاون بورس کالا 
نیز ب��ا حضور در یک برنام��ه تلویزیونی با انتقاد 
از قیمت گذاری دس��توری فولاد در بورس کالا، 
اظهار ک��رد: وزارت صنعت ، معدن و تجارت یک 
قیم��ت را هدف قرار داده و به نظرش قیمت های 

دیگر بالا هس��تند، اگر به کسی وعده میلگرد یا 
شمش ۱۰ هزار تومانی داده شده، ما نمی توانیم 
میلگرد یا ش��مش را به ۱۰ هزار تومان برسانیم! 
اگر سیاست گذار در این زنجیره به یک لایه رانت 
می ده��د، باید اص��لاح صورت گی��رد و به جای 
مداخله در قیمت، از س��ایر ابزارها استفاده کند. 
اگر کالای��ی قابل تجارت باش��د، در زنجیره های 
بعدی از کشور خارج می شود که این موضوع در 
بسیاری از کالاهایی که مشمول قیمت گذاری نیز 

بود، مشاهده شد.
ب��ه گفت��ه وی، ش��یوه نامه قیمت گ��ذاری در 
زنجیره فولاد قابل قبول اس��ت؛ البته به شرطی 
که همه طرفین به آن پایبند باشند. ضمن اینکه 
ش��یوه نامه قیمت گذاری فولاد نسبت به ۲ سال 
گذشته، موضوع بیشتری ندارد؛ بنابراین باید کار 
کارشناسی صورت گیرد تا مشخص شود چرا در 

طول ۲ سال گذشته به نتیجه نرسیدیم؟
معاون بهره برداری ذوب آهن اصفهان نیز تداوم 

ش��یوه نامه فولادی را عام��ل توقف زنجیره فولاد 
کشور دانسته و معتقد است: اگر شیوه نامه عرضه 
و تقاضای فولادی ت��داوم پیدا کند، در چند ماه 
کل زنجی��ره فولاد از بالا تا پایین متوقف خواهد 
شد و این در حالی است که در کشور ارزی وجود 
ندارد و تولیدکنندگان ناچار هستند ارز مورد نیاز 
خود را تامین کنند. در کل هویت وجودی بورس 
با قیمت گذاری در تناقض ۱۰۰ درصدی است و 
با قیمت گذاری در بورس، رانت ایجاد می ش��ود، 
همچنین باید توجه داشت که در دنیا قیمت در 
بورس وج��ود ندارد و بورس، بازار عرضه و تقاضا 

است.
مه��رداد تولائی��ان در رابطه ب��ا تاثیر تصمیم 
لغو ش��یوه نامه ف��ولادی از س��وی مع��اون اول 
رئیس جمه��ور بر وضعی��ت فعلی فولادس��ازان، 
تصریح کرد که به  طور قطع لغو این شیوه نامه به 
نفع کل صنعت فولاد و همچنین تمام صنایع از 

پایین دستی تا بالادستی است.

شیوه نامه عرضه و تقاضای فولاد اصلاح شود
معاون�اول�رئیس�جمهوری�دستور�داد:
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 هزینه های ایمنی معادنقوانین دست و پاگیر مانع توسعه معادن
 جزو مالیات محسوب شود

D۱۹ انجام اکتشافات تکمیلی در محدوده معدنی

رئیس خانه معدن استان هرمزگان گفت: تحریم های 
خارجی و خودتحریمی های داخلی مس��بب بسیاری از 
مشکلات در صنعت معدن امروز کشور است و بسیاری 

از مشکلات از مقررات زاید نشات می گیرد.
مه��دی رویین اهلی در گفت وگو ب��ا بیرونیت با بیان 
ظرفیت ه��ا و چالش های بخ��ش معدن، درب��اره تاثیر 
تحریم ه��ای داخل��ی و خارجی گفت: بخ��ش معدن و 
صنای��ع معدنی یک��ی از حوزه های مه��م و اثرگذار در 
تولید و تجارت اس��تان و کش��ور محسوب می شود؛ که 
تحریم های بین المللی از یک جهت و خود تحریمی ها از 
جهت دیگر بلای جان صنعت و معدن اس��تان و کشور 

شده است. 
او اف��زود: خودتحریمی را بای��د به دقت در حوزه های 
مختلف س��ازمان های خدمات رسان به تولیدات معدنی 
کشور مورد کالبد شکافی قرارداد، چرا که استان ها متاثر 
و مجری سیاست گذاری های صورت گرفته در راس امور 

هستند.
رئیس خانه معدن هرمزگان با بیان اینکه نباید با خود 
تحریم��ی در جهت اهداف دش��من گام برداریم؛ اذعان 
داش��ت: توصیه ما به نمایندگان مجلس این اس��ت که، 
سایه شمش��یر مقررات زاید از روی بخش معدن کشور 
برداش��ته ش��ود؛ به ویژه درحال حاضر ک��ه طرح اصلاح 
موادی از قانون معادن مصوب س��ال ۱۳۷۷ در دس��ت 
بررس��ی است. همچنین لازم اس��ت که از فعالان حوزه 

موفق و دلسوز حوزه معدن نظرخواهی شود. 

رویین با اشاره به مهم ترین چالش ها، در حوزه معدن 
استان هرمزگان گفت: مهم ترین چالشی که ما در استان 
با آن روبه رو هس��تیم؛ قرار گرفتن سنگ گچ دانه بندی 
و تصفیه ش��ده، در لیست مواد خام صادراتی است؛ که 
با استناد به دلایل و مستندات مشروح اعتراض خود را 
از گذشته تاکنون اعلام کرده و اثبات کردیم که، سنگ 
گچ دانه بندی شده، مصداق مواد خام معدنی نمی باشد 
و راهکارها و پیش��نهادات خود را جهت ارائه به مقامات 

عالی تصمیم گیرنده ارائه کرده ایم.
وی در ادامه با بیان مواردی از اس��تدلال خود، جهت 
عدم قرارگیری س��نگ گچ دانه بندی شده در زمره مواد 
خام معدنی عنوان کرد: س��نگ گچ دانه بندی صادراتی 
بنا بر ساختار زمین شناسی موجود در استان هرمزگان 
و دیگر استان های س��احلی، به صورت توده ای با توالی 
لایه های مارن و گچ همراه اس��ت که، برای اس��تحصال 
سنگ گچ در معادن مختلف ابتدا باید به میزان حداقل 
۵۰ درصد وزنی س��نگ گچ، مارن را جداسازی کرده و 
در محل معدن از س��نگ گچ ج��دا و تصفیه کرد، اما با 
ای��ن کار تنها می توان ۸۰ درصد مارن را از س��نگ گچ 
جدا کرده که برای اینکه جداسازی به ۹۰ درصد برسد؛ 
پس از حمل ماده معدنی به واحد خردایش در 2مرحله 
اق��دام به جداس��ازی مارن از س��نگ گ��چ می گردد؛ تا 
 اینکه بتوان س��نگ گچی با عیار ۹۰ درصد به س��ختی 

تولید کرد.
وی اف��زود: ب��ا توجه به م��وارد ذکر ش��ده به جرات 

می ت��وان گف��ت، اگر ما س��نگ گچ را به همان ش��کل 
موجود در مع��دن تنها با خردای��ش و دانه بندی، برای 
اینکه قابل حمل باش��د دانه  بندی کنیم؛ قابل اس��تفاده 
در هی��چ صنعتی نخواهد بود. لذا بن��ا بر تعریف معاون 
معدن��ی وزارت صنعت، معدن و تجارت، از ماده معدنی 
خام و فرآوری صورت گرفته بر روی ماده معدنی سنگ 
گ��چ در ۳ مرحله، یکبار در محل معدن و 2 بار در واحد 
خردایش و دانه بندی و آنگاه قابل استفاده کردن سنگ 
گچ برای مصرف، سنگ گچ دانه  بندی صادراتی از ردیف 

ماده خام خارج می شود.
رئی��س خانه معدن اس��تان هرمزگان ب��ا بیان اینکه 
مع��ادن گ��چ در این اس��تان تاکنون برای ه��زار نفر از 
اهالی مناطق محروم و روس��تایی اش��تغالزایی مستقیم 
داش��ته اس��ت؛ اذعان داش��ت: از آنجا که هدف از لغو 
معافیت ص��ادرات مواد خام معدنی، ایجاد ارزش افزوده 
و جلوگی��ری از واردات جهت تامین م��واد اولیه مراکز 
تولیدی است؛ لازم به ذکر است که در مورد سنگ گچ 
دانه بندی ش��ده که مورد استفاده عمده آن در سیمان 
اس��ت. تنها ۳ تا ۵ درصد س��یمان را تشکیل می دهد و 
یک ماده کمکی در تولید س��یمان محس��وب می شود، 
نه ماده اولیه و تولیدکنندگان س��یمان خارج از کش��ور 
هیچ��گاه ۹۵ تا ۹۷ درصد صنعت خ��ود را برای تامین 
۳ تا ۵ درصد صنعت ش��ان تعطی��ل نمی کنند. اگر این 
ممنوعیت تداوم یابد، ما تا ابد بازار س��نگ گچ دنیا را از 

دست خواهیم داد.

کار  رواب��ط  مع��اون 
وزارت تع��اون، کار و رف��اه 
اجتماع��ی در طبس گفت: 
لایحه ای در دولت در دست 
هزینه های  تا  است  بررسی 
ایمنی مع��ادن جزو مالیات 

محسوب شود.
به گزارش برنا ، حاتم ش��اه کرمی در حاش��یه بازدید از معدن معدنجوی 
طبس گفت: برای کمک به بخش خصوصی این لایحه در دولت در دست 
بررس��ی اس��ت تا موجب ترغیب و تشویق مدیران معادن در زمینه ارتقای 

ایمنی معادن شود.
وی همچنین از ارس��ال پیش��نهاد الحاق به مقاوله نامه ۱۷۶ به مجلس 
ش��ورای اس��لامی خبر داد و گفت: با تصویب این لایحه زمینه استفاده از 
فن��اوری و دانش فنی بین المللی در زمینه ایمنی معادن در کش��ور فراهم 

می شود.
 معاون روابط کار وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با تحسین استفاده از 
جک های هیدرولیکی در معدن معدن جوی طبس برای استحکام بخشی 
با وجود ساختار سنتی معدن گفت: این معدن از اولین معادنی است که از 
این نوع جک ها استفاده کرده که استفاده از این فناوری، احساس ایمنی و 

آرامش را برای کارگران این معدن به دنبال داشته است.
شاه کرمی افزود: سایر معادن هم باید با همکاری شرکت های دانش بنیان، 

فرهنگ استفاده از جک های هیدرولیکی را ترویج دهند.
وی خواستار ارتقای ایمنی در معادن با تغییر ساختار استخراج از سنتی 

به روش های نوین و مکانیزه شد.

 شرکت معدنی و صنعتی چادرملو در سال های اخیر تلاش 
کرد تا با انجام اکتش��افات در محدوده معدنی D۱۹ )آنومالی 
D۱۹( عم��ر مع��ادن خ��ود را افزای��ش داده و نگرانی صنایع 

معدنی و همچنین سهامداران خود را کاهش دهد.
 )D۱۹ آنومالی( D۱۹ به گزارش می متالز، محدوده معدنی
که امروز اکتشافات تکمیلی در آن کلید خورده است می تواند 
امیدی دوب��اره برای بهره برداری از ذخایر موجود در چادرملو 
باش��د. این محدوده پ��س از کش و قوس های ف��راوان میان 
بخش معدن و محیط زیست امروز در اختیار شرکت معدنی و 
صنعتی چادرملو قرار گرفت تا س��هم 2۱ درصدی این معدن 

در زنجیره فولاد در سال های آینده افزایش پیدا کند.
بزرگمهر غفرانی، مشاور مدیرعامل شرکت معدنی و صنعتی 
چادرملو در کنفرانس آنلاین معدن 2۴ با اشاره به بهره برداری 
از محدوده معدنی D۱۹، اظهار کرد: ۴س��ال پیش مش��کل 
ذخی��ره در چادرمل��و مطرح ش��د. در آن زم��ان که مهندس 
تقی زاده مدیرعامل وقت گل گهر بودند دستور دادند تا معادن 
از نظر ذخیره بررسی ش��وند. این اتفاق انجام و امروز نزدیک 
2۵۰ میلیون تن ذخیره بین معادن گل گهر کشف کردیم که 

می توانند آینده این مجموعه را تضمین کنند.
وی ادامه داد: متاس��فانه نهایت تا 2.۵ سال دیگر سنگ در 

اختیار داری��م. این موضوع خطری ب��رای تمام صنعت فولاد 
اس��ت. چادرملو 2۱ درصد صنعت فولاد کش��ور را پشتیبانی 
می کن��د. در نتیج��ه اگر ای��ن مجموعه از نظ��ر ذخیره دچار 
مش��کل ش��ود، درحال حاضر پیش از رس��یدن به چشم انداز 

همین سهم 2۱ درصدی را هم از دست می دهد.
غفرانی با اش��اره به اقدامات در مح��دوده D۱۹ بیان کرد: 
اکتش��افات تکمیل��ی در این مح��دوده در حال انجام اس��ت. 
خوش��بختانه مج��وزی ب��رای باطله برداری نیم��ه عمیق نیز 
دریافت شده تا همزمان با اقدامات اکتشافی این کار نیز انجام 
شود. وی ادامه داد: یکی از مشکلات موجود آن است که این 
معدن به صورت ش��راکتی در اختیار چادرملو قرار دارد. یعنی 

همراه با س��نگ آهن مرکزی به صورت ۵۰-۵۰درصد شریک 
بوده و امیدوار هس��تیم ای��ن ذخیره نهایت ۴ س��ال به عمر 
چادرمل��و اضافه کند. اما ما تنها به این ذخیره اکتفا نکرده ایم. 
ما مشغول اکتش��افات هوایی و زمینی در ۳۰۰ کیلومتر مربع 
در اطراف چادرملو هستیم و امیدواریم خبرهای خوشی را به 
صنع��ت فولاد بدهیم و از این منطقه ذخایر خوبی را کش��ف 

کنیم.
وی درباره میزان س��رمایه گذاری در این محدوده بیان کرد: 
س��رمایه گذاری مش��ترک بین چادرملو و سنگ آهن مرکزی 
بوده و نمی توان��م الان درباره میزان دقیق آن اظهار نظر کنم. 
از سویی دیگر باید گفت که تمامی اطلاعات در بورس منتشر 

شده است.
مش��اور مدیرعامل ش��رکت معدن��ی و صنعت��ی چادرملو 
اظه��ار کرد: همچنین ش��رکت چادرملو با همکاری ش��رکت 
س��رمایه گذاری امید، ش��رکتی اکتش��افی احداث کرده است 
ک��ه در حال خری��د تجهیزات به روز اکتش��افی دنیا اس��ت. 
امیدوار هس��تیم این ش��رکت در سراس��ر ایران ب��رای حوزه 
س��نگ آهن فعالیت کند، البته باید به این نکته اش��اره داشت 
که فعالیت های این ش��رکت محدود به بحث آهن نیست. در 

واقع آمادگی حضور در صنایع دیگر فلزی را داریم.

غفرانی همچنین بیان کرد: اکتشاف بخشی از زنجیره فولاد 
اس��ت که تا به امروز مغفول مانده است. متاسفانه تا به امروز 
تنها از ذخایر اس��تفاده کرده و س��رمایه گذاری مناسبی روی 
آن انجام نش��ده است. باید در این حوزه سرمایه گذاری کرد و 
هزینه اقدامات اکتش��افی را در نرخ تمام شده محصول نهایی 

محاسبه کنیم.
وی ادامه داد: امروز بحث ورود استارت آپ ها به شرکت های 
ف��ولادی مطرح اس��ت. نظ��ر بنده بر این اس��ت ک��ه زمانی 
استارت آپ ها وارد می ش��وند که اقتصاد دستوری نباشد. باید 
صنعت خود را پیدا کرده تا شاهد رشد واقعی فولاد به همراه 
معادن سنگ آهن کشور باشیم. ما معادنی را در کنار هم داریم 
که در محدوده های مختلف مانند زنجان قرار دارند اما دارای 
یک توده معدنی اس��ت، این معادن به عنوان معادن کوچک 
مقیاس واگذار شده است درنتیجه هزینه ای برای باطله  برداری 
انجام نمی ش��ود تا به ذخیره واقعی دست پیدا کنیم و میزان 
باطله نس��بت به ذخیره در اندازه ای افزایش پیدا می کند که 

قابلیت رسیدن به ذخیره اصلی از بین می رود.
غفرانی تاکید کرد: خواهش بنده آن است که مسئولان این 
بخش توده های اصلی را شناس��ایی کرده و معادن را تجمیع 
کنیم تا به شرکت های توانمند برای سرمایه گذاری داده شود.

نوآوری در بخش معدن
گروه معدن

در رویداد دوش��نبه های استارت آپی صندوق 
نوآوری و ش��کوفایی ۶ تی��م طرح های نوآورانه 

خود را ارائه کردند.
به گ��زارش ایس��نا، در پانزدهمی��ن رویداد 
استارت آپی  جذب سرمایه گذاری دوشنبه های 
در حوزه معدن که به صورت آنلاین در صندوق 
نوآوری و ش��کوفایی برگزار ش��د، در آن ۶ تیم 
دانش بنیان و اس��تارت آپی طرح ه��ای فناورانه 
خ��ود را در این زمینه ارائ��ه کردند که به این 

شرح است: 
تولید سیلیکای رسوبی گرید تایر �

طاه��ر رحیم��ی اق��دم، مدیرعام��ل یکی از 
ش��رکت های فناور تولید دانش بنیان سیلیکای 
رس��وبی گرید تایر را از محصولات این شرکت 
مس��تقر در برج فن��اوری امیرکبیر دانس��ت و 
گفت: ش��رکت های تایرس��ازی ب��رای ارتقای 
کیفیت محص��ولات خود به جای اس��تفاده از 

دوده از سیلیکای رسوبی استفاده می کنند.
وی استفاده از سیلیکا را موجب ترمزپذیری 
بهتر خودرو و فرمان پذیری بهتر تایر دانست و 
اظه��ار کرد: ولی این ماده وارداتی و تحت تاثیر 
تحریم ها اس��ت، ضمن آنکه ب��رای واردات این 
ماده کشور با مشکلات تبادل ارز مواجه است؛ 
از این رو ما سیلیکای رسوبی با کیفیت وارداتی 

را تولید کردیم.
راه اندازی سامانه اطلاعات معادن �

محمود قدی��ری، مدیرعامل ش��رکت  طراح 
س��امانه اطلاع��ات معادن ب��ا تاکید ب��ر اینکه 
بس��یاری از اطلاعات صنایع مورد نیاز کش��ور 
از خارج خریداری می شود، گفت: این در حالی 
اس��ت که دستیابی به اطلاعات آماری بر اساس 
زنجیره صنایع یک��ی از دغدغه های صنعتگران 
اس��ت، بر این اس��اس ما س��امانه ای را در این 

زمینه پیاده سازی کردیم.
وی ادامه داد: در این سامانه داده های مربوط 
به هر پروژه بر اساس ش��اخص هایی درج شده 
است. قدیری مدل درآمدزایی این سامانه را از 
طریق فروش اکانت های ویژه برای دسترس��ی 
کاربران حقیقی و حقوقی دانست و یادآور شد: 
درحال حاضر این س��امانه در حوزه های نفت و 

گاز و آهن و فولاد راه اندازی شده است.
و  � تلفی�ق  نرم اف�زار  پیاده س�ازی 

مدل س�ازی داده ه�ای زمی�ن ب�رای 
اکتشافات معدنی

ط��رح  پژوهش��گران  از  گلچی��ن،  بهم��ن 
مدلس��ازی  و  تلفی��ق  نرم اف��زار  پیاده س��ازی 
داده های زمین برای اکتش��افات معدنی در این 
ب��اره گفت: یک��ی از دغدغه های ح��وزه معدن 
روش های اکتش��اف است؛ چرا که منابع در این 
ح��وزه محدود بوده و اجرای مراحل اکتش��اف 
با ریس��ک و هزینه ب��الا و دقت پایی��ن انجام 

می شود.
وی با بیان اینکه عملیات حفاری معادن نیز 
با خطای انس��انی همراه است و این امر ریسک 
اکتشاف را افزایش می دهد، خاطر نشان کرد: ما 
برای رفع این چالش سعی کردیم نرم افزاری را 
در این زمینه طراحی کنیم که ریسک اکتشاف 

و حفاری معادن را کاهش دهد.
به گفته ای��ن محق��ق درحال حاضر ۶۸ نوع 
ماده معدنی در کش��ور وج��ود دارد که تنها ۶ 

ده��م درصد تولید ناخالص داخلی از این محل 
تامی��ن می ش��ود، از ای��ن رو این ح��وزه زمینه 

بسیاری برای توسعه دارد. 
گلچین یادآور شد: از آنجایی که در پیاده سازی 
نرم اف��زار تلفیق و مدل س��ازی داده های زمین 
برای اکتشافات معدنی از هوش مصنوعی بهره 
بردی��م، از ای��ن رو کارب��رد آن علاوه بر کاهش 
 خطای انس��انی، ریس��ک اکتش��اف را کاهش

خواهد داد.
 لباس هوشمند برای معدنکاران �

احس��ان آقاجانی��ان از پژوهش��گران ط��رح 
لباس هوش��مند برای معدنکاران ب��ا تاکید بر 
اینکه فعالیت معدنکاری در ش��رایط پر خطری 
انجام می ش��ود، گفت: در چندین س��ال اخیر 
ب��ه دلیل عدم رعای��ت اس��تانداردها در حوزه 
معدن ش��اهد ف��وت معدن��کاران هس��تیم؛ از 
ای��ن رو نس��بت ب��ه طراحی و س��اخت نمونه 
 اولیه لباس هوش��مند برای معدن��کاران اقدام 
کردی��م. وی با اش��اره به ضرورت اس��تفاده از 
این لباس در حوزه معدن، خاطر نش��ان کرد: با 

توجه به اینکه بیش��تر معدن های کشور ذخایر 
س��طحی آنها کاه��ش یافته و برای اس��تخراج 
باید ب��ه عمق زمین برویم، کارب��رد این لباس 
در حفاظت بیشتر معدنکاران موثر خواهد بود.

آقاجانیان با اش��اره به وجود ۱۴2 هزار شغل 
در بخش معدن کش��ور، اظهار کرد: لباس کار 
هوشمند طراحی ش��ده یک پیراهن هوشمند 
مجهز به چندین سنسور برای پایش ۴ پارامتر 
»اندازه گیری درجه حرارت بدن«، »اندازه گیری 
فشار خون«، »اندازه گیری میزان ضربان قلب« 

و »اندازه گیری میزان تنفس« است.
وی تاکید کرد: خدم��ات ما برای معدنکاران 
ش��امل تولی��د لب��اس هوش��مند مجه��ز ب��ه 
سنس��ورهای دیجیتال، ارائه آموزش و تحلیل 
داده ها به منظور کاهش خسارات جانی و مالی 

می شود.
تولی�د 2 دس�تگاه برای اکتش�افات  �

عمقی معدن
قدس الهی از پژوهشگران یکی از شرکت های 
دانش بنی��ان طراح��ی و س��اخت آنالیزورهای 

اپتیکی و پزش��کی و نانو سنس��ورها با کاربرد 
در حوزه های معدنی را از زمینه های کاری این 
ش��رکت نامبرد و گفت: در حوزه معدن موفق 
به طراحی و ساخت دستگاه اسپکتروفتومتری 
و همچنین س��اخت دس��تگاه آنالیز آب و گاز 

شدیم.
وی با بیان اینکه دس��تگاه اسپکتروفتومتری 
در حوزه ه��ای اکتش��اف و پی جوی��ی مع��ادن 
کاربرد دارد، خاطر نش��ان کرد: کش��ور امریکا 
تنها س��ازنده دستگاه اسپکتروفتومتری است و 
دستگاهی که ما طراحی کردیم برای استخراج 
س��نگ آهن، س��نگ های تزئینی، ط��لا، مس، 

آهک، روی و سرب کاربرد دارد.
الهی، عدم نی��از به آماده س��ازی نمونه قبل 
از آنالی��ز، انجام آنالیزه��ا در مدت چند ثانیه و 
 قابل اس��تفاده برای آنالیز عناصر س��بک مانند

 Mg، Na، N، C، Li، Be و M را از مزایای 
دستگاه اسپکتروفتومتر نام برد.

عرض�ه سیس�تم تعیی�ن موقعی�ت با  �
کاربرد در معادن

حامد غف��ارزاده یک��ی از پژوهش��گران تیم 
تحقیقاتی عرضه سیس��تم تعیی��ن موقعیت با 
کاربرد در معادن با اش��اره به کاربردهای وسیع 
سیس��تم های موقعیت یابی در ح��وزه معدن، 
گفت: در س��ال 2۰۰۶ س��ه حادث��ه در معادن 
زغال سنگ امریکا موجب شد که در سال 2۰۱۱ 
 اس��تفاده از این سیستم ها در حوزه معدنکاری 

الزامی شود.
وی ادام��ه داد: عواملی چون »س��نتی بودن 
تجهی��زات ایمن��ی و مانیتورینگ«، »س��خت 
شدن واردات تجهیزات مونیتورینگ« و »کمتر 
بودن هزینه های مونیتورینگ نس��بت به سایر 
تجهیزات« موجب شد تا ما نسبت به طراحی و 
ساخت تجهیزات مونیتورینگ در زمینه معادن 

زغال سنگ حوزه اقدام کنیم.
غفارزاده با اش��اره به ب��ازار این تجهیزات در 
کش��ور توضی��ح داد: درحال حاضر ۱۸۱ معدن 
زغال س��نگ در کش��ور وجود دارد ک��ه از این 
تعداد ۶۳ درصد از این معادن فعال، ۳۵ درصد 
غیر فعال و 2درصد در حال تاس��یس هس��تند 
 ک��ه ای��ن تجهی��زات می تواند در ای��ن معادن 

کاربردی شوند.

چرا در زنجان واحد فرآوری 
خاک صنعتی وجود ندارد؟

با وج��ود مناب��ع خ��اک صنعتی بس��یار خوب 
در اس��تان زنج��ان تا کن��ون هیچ اقدام��ی برای 
ف��رآوری آنه��ا انج��ام نش��ده اس��ت و نزدی��ک 
 ۱۰۰درصد خاک صنعتی به خارج از اس��تان صادر 

می شود.
خ��اک صنعتی نوعی خاک طبیعی اس��ت که از 
معادن اس��تخراج ش��ده و دارای چندین نوع کانی 
متبلور است که به واسطه همین مسئله کاربردهای 
فراوانی را داراست و از موارد استفاده آن می توان به 
 ساخت کاشی، سرامیک، شیشه و سنگ فرش اشاره 

کرد.
اس��تان زنجان یکی از استان های معدنی کشور 
اس��ت و به میزان قابل توجهی خ��اک صنعتی در 
این استان تولید می ش��ود، اما نکته قابل تامل در 
این باره ص��ادرات نزدیک ب��ه ۱۰۰ درصدی خاک 
صنعتی به خارج استان است و این مسئله درحالی 
رخ می دهد که در زنجان صنایع فعالی وجود دارند 
که ماده اولیه آنها در خاک صنعتی صادرات ش��ده 

وجود دارد.
طبیعت��ا پرداخت��ن ب��ه موضوع ف��رآوری اتفاق 
مثبتی اس��ت ک��ه در چند وقت اخیر مس��ئولان 
اس��تان زنجان از آن س��خن می گوین��د و به نظر 
می رسد انجام فرآوری را در محور کاری خود قرار 
داده ان��د اما به راس��تی پرداختن نصف��ه و نیمه به 
کارها نمی توان��د کمکی به اقتصاد اس��تان کند و 
 باید این موضوع درباره تمامی استخراجات مطرح 

باشد.
بر این اس��اس س��ئوال این اس��ت که وضعیت 
چگون��ه  اس��تان  در  صنعت��ی  خ��اک  ف��رآوری 
اس��ت و چ��را ای��ن حج��م از خ��اک صنعت��ی از 
اس��تان ص��ادر ش��ده و آنگون��ه که شایس��ته آن 
 اس��ت ب��ه بح��ث ف��رآوری اهمی��ت داده نش��ده 

است؟
آرمین سلسانی، رئیس خانه معدن استان زنجان 
در گفت وگو با تسنیم با قبول اینکه فرآوری خاک 
صنعتی در استان زنجان انجام نمی شود، اظهار کرد: 
زنجان استان با ظرفیتی است و قطعا ما هم موافق 
این مس��ئله هستیم که زنجیره تولید در استان به 
 مرحله ای برسد که محصولات با ارزش  افزوده نهایی 

را ببینیم.
وی در ادامه افزود: متاسفانه این اتفاق در بحث 
خاک ه��ای صنعتی در اس��تان ص��ورت نگرفته و 
به نظر بن��ده ظرفیت برای فعالی��ت در این حوزه 
وج��ود دارد چراک��ه م��ا معادن با خ��اک صنعتی 
 خوبی را داریم که با ظرفیت های بالایی اس��تخراج 

دارند.
ب��ا  زنج��ان  اس��تان  مع��دن  خان��ه  رئی��س 
بی��ان اینک��ه ش��روع کار نی��از ب��ه برنامه ری��زی 
م��دون دارد، گف��ت: ای��ن کار نیازمن��د حمای��ت 
س��ازمان های مختلف اس��ت و در نهایت به جذب 
 س��رمایه گذار نیاز اس��ت ک��ه خیلی کار س��ختی 

نیست.
بر این اس��اس بر اس��اس موارد ذکر ش��ده تا به 
این لحظه قدم مثبتی برای اس��تفاده از خاک های 
صنعتی استان برداشته نشده و طبق پیگیری هایی 
که از معاونت امور معادن سازمان صنعت، معدن و 
 تجارت شد نیز همچنان برنامه ای در این باره وجود

 ندارد.
 بنابراین باید این موضوع را یادآور شویم که در 
صورت بها دادن به ظرفیت های موجود در اس��تان 
و تس��هیل امور برای معدن داران و فعالان معدنی 
می ت��وان از ظرفیت بالای معادن بهره های فراوانی 

برد.

خبر
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نایب رئی��س انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران گفت: در 
هفته ه��ای اخیر صنعت فولاد ایران در کنار صنایع دیگری 
همچون صنعت س��یمان و نیروگاه ها با مشکل کمبود گاز 
دست و پنجه نرم می کند و کمبود گاز به قطعی برق صنایع 
در کش��ور نیز منجر ش��ده اس��ت. از ش��رکت های فولادی 
خواسته شده که مصرف گاز و برق خود را به شدت کاهش 
دهن��د و ضع��ف در تأمین این خدم��ات جانبی، به کاهش 
تولید فولاد، و در برخی ش��رکت ها، توقف تولید منجر شده 

است. 
ب��ه گزارش چیلان، بهادر احرامیان گفت: در دنیا بیش از 
۱۰۰ کش��ور تولید گاز دارند و اس��تخراج گاز از مخازن، در 
مقایسه با استخراج نفت، پیچیدگی کمتری دارد و فناوری 
آن نیز س��اده تر و قابل دسترس تر است. برای مقایسه کمتر 
از ۲۵ کشور دنیا، تولید نفت دارند و افزایش عمق مخازن و 

فناوری هایی مثل حفاری افقی، باعث شده تا کلا استخراج 
نفت پیچیده تر از استخراج گاز باشد.

وی اف��زود: م��ا در ای��ران بزرگ ترین ذخای��ر گازی دنیا 
را در اختی��ار داری��م و برای حل مش��کل کمبود تولید گاز 
طبیعی، باید اج��ازه داد تا بخش خصوصی با ورود خود به 

این ح��وزه، تولید گاز را افزایش دهد. در س��ال های دورتر 
گفته می ش��د که بخش خصوصی نمی تواند در تولید فولاد 
موفقیتی داش��ته باش��د، چون تولید فولاد نیازمند فناوری 
پیش��رفته و سرمایه گذاری سنگین اس��ت. اما مشاهده شد 
ک��ه ش��رکت های خصوصی خیل��ی بهتر از بخ��ش دولتی 
می توانن��د صنعت فولاد کش��ور را توس��عه دهن��د. اکنون 
بای��د اج��ازه داد تا بخش خصوصی نیز ب��ه تولید گاز ورود 
 کند و باعث مرتفع ش��دن مشکلاتی شود که در این حوزه 

وجود دارد.
نایب رئیس انجمن فولاد خاطرنشان کرد: دولت می تواند 
برای ورود ش��رکت های بخش خصوصی به حوزه استخراج 
و تولید گاز از قانون معادن اس��تفاده کند؛ بدین ترتیب که 
مخ��ازن گازی را در اختیار بخش خصوصی قرار دهد و در 
عوض بهره مالکانه و حقوق دولتی دریافت کند. با استفاده 

از قانون معادن، ش��رکت های خصوصی می توانند در زمینه 
تولید گاز سرمایه گذاری کنند و بدین ترتیب مشکل کمبود 
گاز در کش��ور، و از طریق تحویل گاز بیش��تر به نیروگاه ها، 

مشکل قطعی برق کشور حل می شود.
احرامی��ان عن��وان ک��رد: ب��ا این فرم��ول، فولادس��ازان 
نی��ز می توانن��د در زمین��ه تولی��د گاز فعالیت کنن��د و با 
س��رمایه گذاری ش��رکت های فولادی در توس��عه میادین 
گازی، هم مش��کل کمبود گاز در کش��ور حل می ش��ود و 
هم فولادس��ازان از اینکه دسترس��ی پایداری به گاز دارند، 
اطمینان حاصل خواهند کرد. کمبود برخی زیرساخت ها و 
خدمات جانبی، مث��ل برق و گاز، درحال حاضر تولید فولاد 
کش��ور را تهدید می کند و با ورود بخش خصوصی به حوزه 
استخراج و تولید گاز، این تهدید از سر بخش صنعت کشور، 

برداشته خواهد شد.

نایب رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران: 

به فولادسازان، اجازه سرمایه گذاری در تولید گاز داده شود
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مرضیه احقاقی 
خبرنگار

کاتالیس��ت یکی از تجهیزات اس��تراتژیک در 
صنایع فولاد، پالایش و پتروش��یمی است. تامین 
این م��اده در ش��رایط تحریم با همت ش��رکت 
دانش بنیان توسعه صنایع نفت و گاز سرو )نفت و 
گاز سرو( تسهیل شده است. این شرکت به عنوان 
مجموعه ای پیش��گام در تولید کاتالیست فعالیت 
می کند. به زودی نیز شاهد بارگذاری پانزدهمین 
ریفرم��ر ایران��ی در صنعت فولاد از س��وی این 
شرکت خواهیم بود. در این پروژه ظرفیت مادول 
F ش��رکت فولاد مبارکه افزای��ش می یابد؛ بدین 
ترتیب ظرفیت تولید آهن اس��فنجی این واحد از 
۸۸۰ هزار تن در سال به یک میلیون و ۱۰۰هزار 
تن می رس��د. طراح��ی فرآیند کاتالیس��تی این 
افزایش ظرفیت به کوش��ش ش��رکت نفت و گاز 

سرو انجام شده است.
نخس�تین تولیدکننده کاتالیس�ت در  �

ایران
میلاد کماس��ی، سرپرس��ت مهندسی فروش 
و توس��عه ب��ازار کاتالیس��ت های صنای��ع فولاد 
ش��رکت نفت و گاز سرو در گفت وگو با  »روزگار 
مع��دن« در توضیح عملکرد این ش��رکت گفت: 
ش��رکت نفت و گاز سرو نخس��تین و بزرگ ترین 
تولیدکننده کاتالیست در ایران است. این شرکت 
از س��ال ۱۳۸۳ فعالی��ت خود را آغ��از کرده و تا 
ام��روز ۳۰ گرید کاتالیس��ت مورد اس��تفاده در 
صنایع فولاد، پتروش��یمی و پالایش��گاهی را به 
تولید صنعتی رس��انده اس��ت. کاتالیس��ت های 
تولیدشده ازسوی این ش��رکت برای استفاده در 
صنع��ت فولاد در ۳ گرید احیای مس��تقیم آهن 
و یک گرید کاتالیست سولفورزدایی اکسید روی 
طبقه بندی می ش��وند. این مجموع��ه همچنین 
تولید زنجی��ره کاتالیس��ت های واحدهای تولید 
اوره و آمونیاک و متانول پتروش��یمی ها را به طور 
کامل در اختیار دارد. در همین حال کاتالیس��ت 
پالایشگاه های دارای واحد هیدروژن را نیز تولید 
می کند. گفتنی اس��ت، دانش فنی س��اخت این 

کاتالیس��ت ها به همت تیم دانش��گاهی و علمی 
شرکت نفت و گاز سرو در داخل مجموعه تدوین 

شده و به تولید صنعتی رسیده است.
حضور موفق در صنعت فولاد �

وی در ادامه افزود: در سال جاری شرکت نفت 
و گاز س��رو پس از بارگذاری کاتالیس��ت احیای 
مس��تقیم آهن تولیدی خ��ود در مجتمع فولاد 
 B سیرجان ایرانیان در خرداد ماه، ریفرمر مادول
فولاد هرمزگان را در ماه گذش��ته بارگذاری کرد. 
درحال حاض��ر نیز عملیات بارگذاری کاتالیس��ت 
احیای مستقیم در ریفرمر مادول F فولاد مبارکه 
اصفه��ان را در دس��ت اج��را دارد. ای��ن ریفرمر 
پانزدهمین ریفرمر ش��رکت نفت و گاز س��رو در 
صنعت فولاد اس��ت و حداکثر ت��ا یک ماه آینده 

وارد مدار تولید می شود.
سرپرس��ت مهندس��ی فروش و توس��عه بازار 
کاتالیس��ت های صنایع فولاد شرکت نفت و گاز 
س��رو خاطرنشان کرد: این شرکت تاکنون تجربه 
 A، B، D، E بارگذاری کاتالیست در مادول های

و F فولاد مبارکه و همچنین مگامادول های سبا 
و واحد A شهید خرازی فولاد مبارکه را برعهده 
داش��ته و در مجموع تا به امروز تجربه بارگذاری 
موف��ق ۷ ریفرمر فولاد مبارکه را در کارنامه خود 

ثبت کرده است.
افزایش ظرفیت در فولاد مبارکه �

کماسی خاطرنش��ان کرد: پروژه ای که اکنون 
در ش��رکت فولاد مبارکه در دس��ت بهره برداری 
اس��ت از چند حیث اهمیت دارد؛ پروژه افزایش 
ظرفیت مادول F در دس��ت اجرا است. ظرفیت 
تولید آهن اس��فنجی به وس��یله مادول یادش��ده 
پیش از این برابر ۸۸۰ هزار تن در سال بود. حال 
انتظار می رود با اجرای پروژه توسعه ای، ظرفیت 
این م��ادول به یک میلی��ون و ۱۰۰ هزار تن در 
سال افزایش یابد. طراحی فرآیند کاتالیستی این 
افزایش ظرفیت از س��وی شرکت نفت و گاز سرو 

انجام شده است.
اجرایی ش��دن این طرح نیازمند تغییراتی در 
فرآیند تولید است. در این فرآیند کاتالیست، گاز 

طبیعی و گاز برگشتی به سیستم را به گاز سنتز 
تبدیل می کند. آنچه اهمیت دارد این اس��ت که 
در فرآین��د افزایش ظرفیت بای��د از محصولاتی 
اس��تفاده شود که به آنها اطمینان ۱۰۰ درصدی 
وجود داش��ته باش��د به نحوی که انجام عملیات 

ظرفیت سازی با ریسک همراه نباشد.
وی افزود: این پروژه را می توان مهم ترین پروژه 
تولی��د آهن اس��فنجی فولاد مبارک��ه ظرف یک 
دهه اخیر دانس��ت. خوشبختانه با اعتماد شرکت 
فولاد مبارکه و ش��رکت ایریتیک به عنوان مشاور 
و لایسنسور پروژه به عملکرد کاتالیست تولیدی 
ما داش��تند، تصمیم گرفته ش��د که کاتالیس��ت 
تولیدی شرکت س��رو که دارای ضریب اطمینان 
۱۰۰ درصدی است در این پروژه بارگذاری شود. 
اطمینان از کیفیت کاتالیس��ت های تولیدش��ده 
در ش��رکت نفت و گاز موجب ش��ده که در این 
پروژه برای نخس��تین بار در صنعت فولاد کشور 
از تیوب های ایرانی در کل ریفرمر استفاده شود. 
طراحی این تیوب ها براساس به روزترین طراحی 

که از سوی یکی از معتبرترین شرکت های فعال 
در این صنعت ارائه ش��ده، انجام ش��ده است. در 
روزهای آینده عملیات بارگذاری انجام می ش��ود 
و س��رانجام تا یک ماه آینده این واحد وارد مدار 

تولید خواهد شد.
سخن پایانی �

ش��رکت نفت و گاز س��رو چند سالی است که 
فعالیت خود را در صنایع نفت آغاز کرده اس��ت. 
ای��ن ش��رکت درحال حاضر عملی��ات بارگذاری 
 F کاتالیست احیای مس��تقیم در ریفرمر مادول
ف��ولاد مبارکه اصفهان را در دس��ت اج��را دارد. 
ظرفیت تولید آهن اس��فنجی به وس��یله مادول 
یادش��ده پیش از این برابر ۸۸۰ هزار تن در سال 
بود. حال انتظار می رود با اجرای پروژه توسعه ای، 
ظرفیت این مادول ب��ه یک میلیون و ۱۰۰ هزار 
تن در سال افزایش یابد. اجرایی شدن این طرح 
نیازمند تغییراتی در فرآیند تولید است بر همین 
اس��اس نیز تغییر کاتالیس��ت یادش��ده اجرایی 

می شود. 

مدیر مجتمع مس ش��هربابک با اشاره 
به مراسم کلنگ زنی و افتتاح پروژه های 
توس��عه ای��ن مجتم��ع توس��ط علیرضا 
رزم حس��ینی وزیر محترم صنعت معدن 
و تج��ارت و هیات هم��راه گفت: در این 
مراسم ۵ پروژه به ارزش بیش از ۱۰۰۰۰ 
میلیارد تومان و کارآفرینی مستقیم برای 

حدود ۱۰۰۰ نفر کلنگ زنی شد.
ب��ه گ��زارش م��س پ��رس، حس��ین 
ابراهیمی نس��ب ب��ا اش��اره ب��ه تعریف 
پ��روژه فاز دوم تغلیظ گف��ت: این پروژه 
س��الانه ۱۵۰ ه��زار ت��ن کنس��انتره به 
ظرفی��ت مجتم��ع اضافه می کن��د و با 
س��رمایه گذاری ۱۸۰ میلی��ون ی��ورو و 
 بیش از ۳۰۰۰ میلی��ارد تومان به اتمام 

خواهد رسید.
وی، دپ��وی۱۰۰ میلی��ون ت��ن عیار 
۰/۲۵درص��د و نی��ز وج��ود ۵۰ ه��زار 
تن س��ولفور کم عی��ار معدن��ی را دلیل 
برنامه ریزی برای طراحی و ساخت پروژه 
تغلیظ سولفورهای کم عیار عنوان کرد و 
اظهارک��رد: در این پروژه حدود ۶۰ هزار 
تن ب��ه ظرفیت تولید کنس��انتره اضافه 

می شود.
ابراهیمی نسب گفت: با توجه به وجود 
دپوی س��رباره با عیار متوس��ط ۳درصد 
از س��الیان گذش��ته در مح��ل کارخانه 
ذوب خاتون آب��اد و ب��ا توج��ه ب��ه نرخ 
جهان��ی مس و اس��تفاده از فناوری های 

جدید، ش��رکت ملی مس برای تولید و 
بهره وری بیش��تر اقدام به برنامه ریزی و 
اجرای طرح تأمین کنس��انتره، از محل 
خاتون آب��اد  س��رباره های  فلوتاس��یون 
 ک��رد ک��ه در ای��ن دی��دار کلنگ زن��ی 

شد.
وی اف��زود: افتت��اح ای��ن س��ه طرح 
به تنهایی می تواند تولیدات مجتمع مس 
ش��هربابک را ب��ه ۲نیم براب��ر حد فعلی 

افزایش دهد.
مدیر مجتمع مس شهربابک دو پروژه 
تولی��د روزان��ه ۵۰۰ تن آه��ک و انتقال 
آب خلیج ف��ارس ب��ه مع��دن میدوک و 
ذوب خاتون آب��اد را ب��ا س��رمایه گذاری 
۲۰میلیون یورو و ۱۰۰۰ میلیارد تومان 
که در طرح های تغلیظ استفاده می شود 
را از دیگ��ر طرح های ای��ن دیدار معرفی 
ک��رد و همچنی��ن از طرح های توس��عه 
دیگری برای رشد جهش تولید و کاهش 
هزینه ه��ای مجتمع نظی��ر اتصال ذوب 
خاتون اباد به خط راه آهن سراس��ری نام 

برد.

مدیرعامل فولاد نطنز گف��ت: بهره بالای بانکی 
یکی از بزرگ ترین مش��کلات شرکت های فولادی 

است.
به گزارش چیلان، جواد توکلی در تشریح آخرین 
وضعی��ت تولید این مجتمع ف��ولادی و طرح های 
توسعه فولاد نطنز گفت: با هدف ایجاد یک زنجیره 
تولی��د یکپارچه، به طور مس��تمر و بی وقفه در ۱۰ 
س��ال گذش��ته برنامه ریزی و س��رمایه گذاری در 
طرح های توس��عه را در دس��تور کار داشته است و 
واحدهای فولادسازی و نورد را در کنار هم دارد. 

وی خاطر نش��ان کرد: در س��ال ۱۳۷۸ مجتمع 
فولاد نطن��ز در ش��هرک صنعتی نطنز تاس��یس 
و ش��روع ب��ه تولی��د ک��رد و در س��ال ۱۳۸۲ به 
بهره برداری رس��ید. در این کارخانه تولیدی انواع 
میلگرد ش��اخه ای و کلاف در اشکال ساده و آجدار 
طبق آخرین استانداردهای ملی و بین المللی تولید 
می ش��ود. از اهداف توس��عه ای��ن مجتمع تولیدی 
رسیدن به خودکفایی در تامین مواد اولیه و بی نیاز 

شدن صنعت فولاد از واردات است.
توکلی اظهار کرد: ش��رکت صنای��ع فولاد نطنز 
مجموع��ه ای از ش��رکت های تولی��دی صنعتی و 
بازرگان��ی دیگ��ر از جمله پروژه س��نگ آهن نطنز، 
ش��رکت ذوب آهن نطنز و ش��رکت صنایع مفتولی 
توکلی و موسس��ات دیگری در کنار خود دارد که 
در مجموع مجتمع صنای��ع فولاد نطنز را به وجود 
آورده اس��ت. این مجتمع دارای طیف گسترده ای 
از ان��واع محص��ولات نهایی ش��امل انواع ش��مش 
فولادی، میلگرد شاخه آجدار و ساده، انواع میلگرد 
و مفتول کلاف برای مصارف ساختمانی و صنعتی، 

مفتول های کششی، مس��وار و گالوانیزه، آرماتور و 
انواع تورهای پرس��ی، گابیون و سیم خاردار، انواع 
مفت��ول فنر، مفتول اتومات، مفت��ول پیچ و پرچ و 
پین و بس��ت اس��ت که با بهتری��ن کیفیت تولید 
شده و با رقابتی ترین نرخ به مشتریان و خریداران 

مشتاق و علاقمند عرضه می شود.
وی درب��اره برنامه ه��ای آین��ده ف��ولاد نطن��ز 
گف��ت: برنامه ری��زی و س��رمایه گذاری در طرح ها 
و پروژه های توس��عه که با هدف یکپارچه س��ازی 
زنجیره تولید و انسجام بازارهای محصولات شرکت 
صورت می گیرد تقریبا در ۱۰سال گذشته به طور 
مستمر و بدون وقفه به انجام رسیده است و افتتاح 
و راه ان��دازی خط تولید میلگ��رد کلاف صنعتی با 
قطره��ای مختلف در واحد تازه راه اندازی ش��ده با 
ظرفیت اس��می بیش از یک میلیون تن در س��ال 

از آن جمله است.
سایر طرح ها و پروژه های در دست اجرا به  دست 
متخصصان جوان و زبده در این مجتمع عبارتند از 
پروژه خط تولید آهن اسفنجی و احیای مستقیم از 
سنگ آهن به روش میدرکس با ظرفیت یک ملیون 

و ۶۰۰هزار تن در س��ال و همچنی��ن پروژه تولید 
ش��مش فولادی از آهن قراضه و آهن اس��فنجی با 

ظرفیت یک میلیون و ۸۰۰ هزار تن در سال.
وی اذعان ک��رد: یکی از بزرگ ترین مش��کلات 
پیش روی ش��رکت های فولادی بهره بالای بانکی 
است. این شرکت ها گاه سالانه بیش از ۱۰میلیارد 
توم��ان به��ره بانکی پرداخ��ت می کنند و فش��ار 
مضاعف��ی از این ناحی��ه به ش��رکت های فولادی 

تحمیل می شود.
با توجه به ش��رایط تحریم این ش��رکت ها برای 
ف��روش و خریده��ای خارجی خود با مش��کلات 
مواج��ه زی��ادی  اضاف��ه  هزینه ه��ای  و   متع��دد 
 هس��تند. تحریم ه��ا منج��ر به توقف بس��یاری از 
فعالیت های توس��عه ای شده چرا که امکان واردات 
تجهی��زات و مواد اولیه س��خت و در برخی موارد 

غیرممکن است.
توکلی به ارزیابی عملکرد فولادس��ازان در سال 
جهش تولید پرداخت وگفت: باتوجه به نامگذاری 
امس��ال از س��وی مقام معظم رهبری به نام س��ال 
جهش تولید و مصادف ش��دن آن با ش��دیدترین 
تحریم ه��ای بین المللی و همچنی��ن پایین آمدن 
صادرات نفتی کش��ور، بخش صنعت به ویژه فولاد 
با تکی��ه بر ت��وان داخلی و همچنین اس��تفاده از 
ظرفیت های بومی توانس��ته کم��اکان با قدرت به 
مسیر خود ادامه دهد و نه تنها نیاز داخلی کشور را 
برآورده س��ازد بلکه به صادرات فولاد به کشورهای 
همس��ایه نیز نیم نگاهی بیندازد. به طور قطع باید 
گفت همین ایس��تادگی و اس��تقامت پولادمردان 

است که نماد تاب آوری بالای اقتصاد ایران است.
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افزایش تولید آهن اسفنجی در فولاد مبارکه
پانزدهمین ریفرمر ایرانی در صنعت فولاد بارگذاری می شود

 فصل نوین
  در مناسبات وزارت صنعت

و زنجیره فولاد
دبیر انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران درباره روابط 
دستگاه های سیاست گذار صنعت فولاد با شرکت های 
فع��ال در این زنجیره پ��س از انتصاب معاونت جدید 
ام��ور معدنی وزارت صنعت، مع��دن و تجارت گفت: 
ب��ا توجه به اینکه با انتصاب س��عدمحمدی ان ش��الله 
فصل نوینی در مناسبات اداره معدن و صنایع معدنی 
وزارت صنع��ت، معدن و تج��ارت و زنجیره فولاد در 
حال ش��کل گیری اس��ت، باید هم��ه در این امر مهم 
کم��ک کنیم تا توس��عه صنعت فولاد از آس��ان ترین 
راه های ممکن عملی شود و به زودی شاهد به سامان 

رسیدن مناسبات بازار در این زنجیره باشیم.
ب��ه گ��زارش ایلنا، رس��ول خلیفه س��لطانی اظهار 
کرد: متاس��فانه در گذش��ته با پمپاژ روزانه اس��ترس 
و بی ثبات��ی به این زنجی��ره مواجه بوده ایم، به طوری 
ک��ه جنجال های ایجادش��ده در زنجیره فولاد به کاخ 
سفید هم می رسید و ترامپ هم برای چند بار متوالی 
صنع��ت فولاد را تحریم کرد و با رفتار خصمانه خود، 
دولت پیش��ین امریکا از س��ر هیچ یک از کارخانجات 
بزرگ فولادکشور نگذشت. در روزهای آخر هم، دولت 
ترامپ آخرین تیر ترکش خود را روانه آقای مهندس 
عظیمی��ان مدیرعامل فولاد مبارکه کرد و ایش��ان را 
مورد تحریم قرار داد ک��ه البته ضمن محکومیت این 
روش ظالمانه و مضحک، ب��ه طور طبیعی انتظار آن 
است که دس��تگاه دیپلماسی کش��ور پیگیر لغو کل 

تحریم ها از صنعت و اقتصاد کشور باشند.

تقدیر از کارکنان گمرک 
ذوب آهن اصفهان

ب��ه مناس��بت ۲۶ ژانوی��ه، روز جهان��ی گمرک در 
برنام��ه ای از کارکن��ان گمرک مس��تقر در ذوب آهن 

اصفهان تقدیر شد.
ب��ه  گ��زارش ذوب آهن اصفهان،  به این مناس��بت 
محمد حس��ین پیشدار، مدیر خرید خارجی و محمد 
نورانی��ان راد مدی��ر بازاریاب��ی و ص��ادرات ذوب آهن 
اصفهان به همراه چند تن از همکاران این مدیریت ها، 
دوش��نبه ۶ بهمن ماه با حضور در محل دفتر گمرک 
شرکت با یوس��ف حیدری رئیس گمرک اختصاصی 

شرکت و همکارانش دیدار و گفت وگو کردند.
دست اندرکار واردات و صادرات ذوب آهن اصفهان 
در ای��ن دی��دار ضمن تبری��ک روز جهانی گمرک به 
رئیس و کارکنان گمرک مستقر در شرکت از خدمات 
آنها در س��ال های گذشته تشکر کرده و از آنان تقدیر 

به عمل آوردند.
محمد حسین پیشدار، مدیر خرید خارجی شرکت 
ضمن اش��اره به اهمیت گم��رک در حیات اقتصادی 
کشورها و شرکت های مختلف گفت: گمرک سوپاپ 
اطمینان اقتصاد هر کش��ور اس��ت و نقش بزرگی در 

رشد و شکوفایی تجاری آن دارد.
وی اف��زود: میزان و نحوه اس��تفاده ش��رکت ها از 
قابلیت های گمرک، به رش��د و گسترش اقتصادی و 
مالی آنها انجامیده و در ذوب آهن اصفهان نیز با توجه 
به تحریم های اقتصادی بین المللی در سال های اخیر 
س��عی شده اس��ت که از امکانات و مزایای موجود در 

گمرک به بهترین نحو استفاده شود.
محم��د نورانی��ان راد، مدی��ر بازاریاب��ی و صادرات 
ش��رکت نی��ز ضمن اش��اره ب��ه نق��ش اداره گمرک 
ذوب آهن در تس��هیل و انجام امور گمرکی ش��رکت 
و تامی��ن کالاهای م��ورد نیاز و انج��ام موفقیت آمیز 
صادرات خارجی ش��رکت از خدمات گمرک شرکت 
تش��کر کرده و یادآور شد: گمرک ذوب آهن نخستین 
گمرک اختصاصی کش��ور اس��ت و حض��ور این اداره 
در س��ال های طولان��ی گذش��ته منش��اء خدمات و 
 تس��هیلات متنوعی در امر واردات و صادرات شرکت

بوده است.
در ای��ن جلس��ه یوس��ف حیدری، رئی��س گمرک 
اختصاص��ی ش��رکت نیز ضم��ن تش��کر از همکاران 
ذوب آهن��ی گفت: باعث افتخار اس��ت ک��ه به عنوان 
گمرک اختصاص��ی در ذوب آهن اصفهان مس��تقر و 
مش��غول خدمت هس��تیم و از این بابت خود را یک 

ذوب آهنی می دانیم. 
 وی با اش��اره به ش��عار جهانی سال گمرک گفت: 
ش��عار امس��ال »گم��رک حام��ی احیاء، نوس��ازی و 
ت��اب آوری زنجیره تامی��ن پایدار« اعلام ش��ده و ما 
نیز به س��هم خود برای تسهیل و رونق امور گمرکی 

ذوب آهن اصفهان تلاش خواهیم کرد.
حیدری با اش��اره با اشاره به آمار فعالیت ۱۲ ماهه 
منته��ی به پای��ان بهمن م��اه جاری گف��ت: در این 
مدت صادرات ش��رکت به تعداد ۱۵۰۰ فقره به وزن 
۷۳۲۰۰۰ تن، واردات ش��رکت ش��امل ۱۱۶ فقره به 
وزن ۲۱۲۳۰ تن، و ترانزیت شرکت شامل ۱۲۴ فقره 

به وزن ۲۰۷۶۹ تن بوده است.

اخبار
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آمار صادرات زغال س��نگ از ایالت کوینزلند استرالیا نشان 
می دهد که اگرچه به دلیل ش��یوع گس��ترده ویروس کرونا و 
همچنین ممنوعیت چین از واردات زغال سنگ استرالیا آمار 
صادراتی به نس��بت سال ۲۰۱۹ کاهش داشته اما این کشور 
در آخری��ن ماه ۲۰۲۰ بالاترین می��زان صادراتی را در طول 

سال ثبت کرده است.

به گزارش مع��دن۲۴، برخلاف عدم وج��ود بازار چینی ها 
برای زغال سنگ استرالیا اما سرزمین کانگوروها مقاصد جدید 
برای محصول خود از جمله ژاپن، کره جنوبی، هند و بازارهای 

آتلانتیک یافته است. 
پ��س از افت آم��ار صادراتی در ماه نوامبر س��ال گذش��ته 
میلادی، این اس��ترالیایی ها بودند که با یافتن مش��تری های 

جدی��د صادرات خ��ود را در ماه دس��امبر به س��قف ۲۰۲۰ 
رساندند. مجموع صادرات زغال سنگ استرالیا در ماه دسامبر 
عدد ۱۸ میلیون و ۶۵۰ هزار تن را نشان می دهد که اگرچه به 
نس��بت سال گذشته کاهش ۱۰ درصدی داشته اما به نسبت 
ماه پیش از آن )شروع ممنوعیت واردات چین( موفق به ثبت 
رش��د ۱۹ درصدی شده اس��ت. این برای سومین بار در سال 

۲۰۲۰ بود که استرالیایی ها بیش از ۱۷ میلیون تن صادرات 
در ماه داش��تند. اگرچه با آمار فوق استرالیا سال ۲۰۲۰ را به 
خوشی برای زغال سنگ خود به پایان رساند اما آمار صادرات 
زغال س��نگ این کشور در کل س��ال معادل ۲۰۱میلیون تن 
بوده که به نس��بت سال گذش��ته که ۲۱۹میلیون تنی ثبت 

شده افت ۸ درصدی داشته است.

زغال سنگ استرالیا در مسیر صادراتی جدید

ممنوعیت اسپانیا برای استخراج اورانیوم
گروه معدن

دولت اسپانیا در اقدامی که به گفته خود مطابق 
با سیاس��ت انرژی اتحادیه اروپا است، برنامه های 
ممنوعیت اس��تخراج اورانیوم و سایر مواد معدنی 

رادیواکتیو را اعلام کرده است.
ب��ه گ��زارش صنع��ت کار، در م��اه م��ه س��ال 
۲۰۲۰، ش��ورای وزیران اس��پانیا لایحه ای را برای 
دس��تیابی به اقتصاد خنثی از کربن تا سال ۲۰۵۰ 
تصوی��ب کرد که بر روی س��وخت های فس��یلی، 
هیدروکربن ها و... تمرکز داش��ت. به دنبال این، ۲ 
حزب سیاس��ی چپ طرحی س��ختگیرانه تر را که 
ش��امل حذف استخراج اورانیوم از این طرح است، 
خواس��تار شدند. در ۱۴ اکتبر، برخی اصلاحات در 
پیش نوی��س اصلی لایحه تغییر آب و هوا و انتقال 
انرژی پیشنهاد شد، اما ۲حزب سیاسی این کشور 
به دنبال ممنوعیت کامل تحقیق و بهره برداری از 
مواد معدنی رادیواکتیو بودند. وتوی پیش��نهادی 
بار دیگر تنش ها را بین گروه های زیس��ت محیطی 
ک��ه از تأثیر اس��تخراج اورانیوم و س��ایر فلزات بر 
اکوسیس��تم ها و متخصص��ان مع��دن ک��ه نگران 
آین��ده صنعت در اس��پانیا هس��تند، افزایش داده 
اس��ت. اکنون اگر وتو تصویب ش��ود، کار شرکت 
معدنی Berkeley Energy که برای دهه ها در 
تلاش برای قانونی کردن نخستین معدن اورانیوم 
کشور بوده و کماکان در حال انجام است را محدود 

می کند.
دلایل ممنوعیت  �

ممنوعیت پیشنهادی مورد استقبال گروه های 
زیست محیطی و سازمان های محلی نگران آسیب 
احتمال��ی اکوسیس��تم در کش��ور و ایمن��ی کلی 
قرار گرفته اس��ت، همانطور که از س��وی سازمان 
 )Stop Uranio )Stop Uranium اسپانیایی

اس��تدلال شده است. این گروه که در سال ۲۰۱۳ 
تأس��یس ش��د، از آن زم��ان در تلاش اس��ت تا از 
تصویب و س��اخت پروژه استخراج اورانیوم شرکت 
 Campo منطق��ه  در   Berkley Energy

Charro در سالامانکا جلوگیری کند.
 Stop Uranium ،برای هفت س��ال گذشته
چندین کمپین و تجمع اعتراضی در سطح کشور 
ترتی��ب داده اس��ت، چراکه فعالانی از اس��پانیا و 
پرتغال نگرانی  هایی را درباره زمین های کشاورزی 
س��الامانکا، مراتع، گردشگری روستایی و سلامت 
م��ردم به وج��ود آورده و آنه��ا را در معرض خطر 

قرار داده اند.
طبق شواهد علمی برای حمایت از برخی ادعاها، 

طبق مقاله بررس��ی شده توسط همتایان ۲۰۱۳، 
»استخراج و س��لامتی اورانیوم«، منتشر شده در 
مجله پزش��ک خانواده کانادا، این عنصر شیمیایی 
ظرفیت ایجاد طیف اثرات سوء بر سلامتی را دارد.

اثرات رادیواکتیویته سطح پایین شامل سرطان، 
کوتاه شدن عمر و تغییرات باروری است، همانطور 
ک��ه از مطالع��ات حیوانی و داده ه��ای مربوط به 
بازماندگان هیروش��یما و چرنوبیل مشخص شده 

است.
ممنوعی�ت اس�تخراج اورانیوم مغایر  �

قانون اساسی است؟
هنگام��ی که صحبت از تنه��ا اجرای ممنوعیت 
پیشنهادی می شود، چند گروه نگرانی ها را درباره 

دلایل قانونی این کش��ور در پی اجرای ممنوعیت 
اورانیوم مطرح کرده اند.

ب��ه گفته سرپرس��ت دانش��کده مع��دن و علوم 
دانش��گاه Nazarbayev در قزاقس��تان، دکت��ر 
رندی هازلت، این ممنوعیت غیرقابل توجیه است، 
خصوصا به دلیل اینکه »طرح توقف در اس��پانیا به 
عنوان اصلاحیه ای در لایحه تغییر آب و هوا در غیر 
این صورت غیرمرتبط با هدف کاهش سوخت های 

فسیلی مطرح شد«.
رئی��س اتحادی��ه مل��ی کارآفرین��ان مع��دن و 
متالورژی اس��پانیا، ویس��نته گوتی��رس پینادور 
نی��ز ش��ک و تردید خود را در م��ورد قانونی بودن 

ممنوعیت پیشنهادی ابراز کرده است.

وی می گوید: اصلاحیه پیشنهادی درمورد پیش 
نوی��س قانون تغیی��ر اقلیم و انتقال انرژی به دلیل 
نقض مقررات ماده ۹.۳ قانون اساس��ی اسپانیا که 
تضمین کننده عدم بازگش��ت به گذش��ته اس��ت، 
ازجمله سایر قوانین محدود کننده همچون حقوق 
فردی، اطمینان حقوقی، مسئولیت و منع تخلف از 

خودسری مقامات عمومی غیرقانونی است.
آس�یب رس�اندن به صنای�ع معدنی و  �

انرژی
بر اس��اس مطالعه امکان س��نجی منتش��ر شده 
توس��ط ش��رکت برکلی ان��رژی در م��ورد معدن 
پیشنهادی سالامانکا، با اسقاط این پروژه در واقع 
۴.۴ میلی��ون پوند اورانیوم از ب��ازار جهانی خارج 
می ش��ود که به عن��وان ض��رر قابل توجهی تلقی 
می گ��ردد. همچنین، این ممنوعیت بر مش��اغل 
مس��تقیم فعلی و آتی، توس��عه صنع��ت و مزایای 

محلی تأثیر می گذارد.
این عدم وضوح می تواند به چشم انداز سایر مواد 
معدنی مانند کود معدنی پتاس که نس��بت بسیار 
کمی از ایزوتوپ پتاس��یم رادیواکتیو K۴۰ دارد، 

آسیب برساند.
همچنین بس��یاری از افراد نگران هس��تند که 
از ای��ن اس��تدلال برای ممنوع ک��ردن پروژه های 

استخراج عناصر نادر استفاده شود.
از آنجا که اسپانیا درحال حاضر از شبکه اتحادیه 
اروپا مستقل است، داده های ۲۰۱۷ نشان می دهد 
ک��ه این کش��ور ۲۳درصد از انرژی خ��ود را از گاز 
طبیعی، ۲۱درصد از هس��ته ای و ۱۸درصد از باد 
تولی��د می کن��د. با چنین درصد بالای��ی از انرژی 
اس��پانیا از طریق هس��ته ای، ممنوعیت استخراج 
اورانیوم و استفاده از آن می تواند برای دستیابی به 
اقتصاد کربن بدون صفر تا س��ال ۲۰۵۰ مطابق با 

توافق پاریس مشکل ساز به نظر برسد.

رکود بازار قراضه ترکیه 

فعالی��ت  ترکی��ه  در  قراض��ه  واردات  ب��ازار 
 چندان��ی ن��دارد و فولادس��ازان همچن��ان عقب

نشسته اند.
 ب��ه گزارش فولاد ایران، متوس��ط ن��رخ قراضه 
سنگین ۲۰-۸۰ حدود ۴۳۰ دلار هر تن سی اف آر 
ثبت شده که ۲.۵ دلار افت نرخ روزانه داشته است. 
فع��لا ۴۳۰ ت��ا ۴۳۵ دلار قیمتی منطقی به نظر 
می ر س��د ولی اگر فروش فولاد کارخانه ها مطلوب 

نباشد دیگر ۴۲۰ دلار هم خریداری ندارد.
بعید اس��ت در کوتاه مدت نرخ قراضه به ۴۷۰ تا 

۴۸۰ دلار برگردد.

 بازار بیلت آسیا
 فعلا در سکوت

قیمت بیلت وارداتی در بازار جنوب ش��رق آسیا 
۵۹۰ تا ۵۹۵ دلار هر تن سی  اف آر است. پیشنهاد 
روس ها ۵۹۵ دلار هر تن سی اف آر است و چینی ها 

فعلا پیشنهادی ندارند. 
به گزارش فولاد ایران، ش��اید ن��رخ قابل معامله 
برای بیلت چین ۵۷۰ دلار هر تن فوب باش��د ولی 
فولادسازان چینی فعلا پیشنهاد نمی دهند چون با 
توج��ه به افزایش ابتلا به وی��روس کرونا در برخی 
نقاط چین نمی توانند دوره های حمل کالای خود 

را قطعی اعلام کنند.
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ذوب آه��ن  و  ف��ولاد  کارخانج��ات  مجتم��ع  مدیرعام��ل 
نطن��ز از عملی��ات اجرای��ی ف��از نخس��ت عملیات س��اخت 
کارخان��ه تولید کنس��انتره خب��ر داد و گفت: با اح��داث این 
 خ��ط تولید ب��رای ۵۰۰نفر به صورت مس��تقیم اش��تغالزایی 

صورت می پذیرد.
جواد توکلی طرقی در گفت وگو با تسنیم، از اجرای عملیات 
فاز یک کارخانه تولید کنسانتره شرکت سنگ آهن اسپیدان با 
ظرفیت تولید سالانه ۶۰۰ هزارتن کنستانتره خبر داد و اظهار 
کرد: امروز ماشین آلات خط تولید کارخانه تولید کنسانتره این 

شرکت سنگ آهن در محل کارخانه تخلیه شد. وی ابراز کرد: 
اجرای عملیات فاز یک کارخانه تولید کنس��انتره این شرکت 
سنگ آهن از ۱۵ مهرماه امسال آغاز شد و با نصب ماشین آلات 
و تجهیزات تا ۲۱ بهمن ماه امس��ال همزمان با مبعث رسول 
 مکرم اس��ام حضرت محم��د مصطفی )ص( ب��ه بهره برداری

می رسد.
مدیرعامل مجتمع کارخانجات فولاد و ذوب آهن شهرستان 
نطن��ز ب��ا بی��ان اینکه فازه��ای بع��دی این واحد بر  اس��اس 
برنامه ری��زی انجام ش��ده عملیاتی و اجرا می ش��ود، افزود: با 

راه اندازی فاز یک کارخانه کنس��انتره این شرکت سنگ آهن 
 ۵۰۰نف��ر نی��روی کار به ص��ورت مس��تقیم مش��غول به کار 

می شوند. 
توکلی طرقی گفت: احداث پس��ت ب��رق ۲3۰/33کیلووات 
ب��ا ظرفیت ۲۰۰ م��گاوات با اجرای ۵۰کیلومت��ر خط انتقال 
۲مداره از شهرس��تان اردستان به شرکت سنگ آهن اسپیدان 
از طرح های بس��یار عظیم و مهمی بود که به حول و قوه الهی 
و ب��ا بهره گی��ری از دانش فن��ی مهندس��ان و متخصصان و 
س��رمایه گذاری ش��رکت ب��ه اجرا درآم��د تا برق م��ورد نیاز 

 ب��رای کارخانه تولید کنس��انتره این ش��رکت س��نگ آهن را 
تامین کند.

مدیرعامل ش��رکت فولاد و ذوب آهن نطنز خاطر نشان کرد: 
شرکت فولاد و ذوب آهن نطنز به عنوان نخستین کارخانجات 
فولادس��ازی در کشور توانسته با تحقق شعار از سنگ تا رنگ 
ب��ا راه اندازی و بهره برداری از معادن س��نگ آهن چاه پلنگ و 
چادرمل��و، مواد اولیه مورد نیاز این کارخانه تولید کنس��انتره 
سنگ آهن را تامین و از صفر تا ۱۰۰ تامین مواد اولیه و تولید 

محصولات را انجام دهد.

مدیرکل حفاظت محیط زیس��ت استان زنجان گفت: مشکل 
پسماندهای روی استان پس از ۲۵ سال با ساخت تصفیه خانه  
روی در منطقه سردهات استان با هزینه 3۵ میلیارد تومانی که 

تا نیمه دوم بهمن ماه آماده خواهد شد، حل می شود.
به گزارش ایس��نا، حسین آبس��الان با بیان اینکه طبق آمار 
موجود، استان زنجان پاک ترین هوا را در میان سایر استان های 
کش��ور دارد، اظهار کرد: امسال در اس��تان 3 روز )یک روز در 
اردیبهش��ت ماه و ۲ روز در مهرماه( و در سال گذشته نیز 4روز 

بیش از حد استاندارد هوای ناپاک داشتیم.
وی ذرات معلق PM۱۰ را نگرانی موجود در اس��تان زنجان 
دانس��ت و افزود: در گذش��ته اطراف زنجان مراتع و پوش��ش 
گیاهی وجود داش��ت، به همین خاطر شاهد فرسایش خاک و 
آب نبودیم اما اکنون به دلیل نداشتن پوشش گیاهی و بادهای 
محلی در فصل تابس��تان، نگران معلق شدن ذرات PM۱۰ در 
استان هس��تیم، گفتنی اس��ت در برخی موارد ذرات معلق بر 
ه��وا بیش از حد مجاز بوده، ب��ه این معنی که با افزایش ذرات 
معلق در هوا، آلودگی بیشتر شده و ذرات معلق کوچک از سایر 

استان ها و کشور عراق وارد استان می شود.

این مس��ئول با اش��اره ب��ه اقدام��ات انجام ش��ده در زمینه 
پیش��گیری از آلودگی هوا در اس��تان، تصریح کرد: در ۹ ماهه 
امس��ال ۱۹۰3پایش انج��ام، ۶33 اخطاریه ص��ادر و ۵۱مورد 
ش��کایت انجام شده است، قابل ذکر اس��ت در این بازه زمانی 
۱۵3نظ��ارت ب��ر تصفی��ه و بازچرخان��ی پس��اب )فاضاب(، 
۲۸۷م��ورد بازدید و پای��ش مراکز دفع و مدیریت پس��ماند و 
3م��ورد بهره برداری و نظارت بر سیس��تم های پایش لحظه ای 
منابع  زیس��تی در استان انجام ش��ده و ۵ مورد واحد غیرمجاز 

آلاینده نیز پلمب شده است.

مدیرکل حفاظت محیط زیست اس��تان زنجان با بیان اینکه 
در هیچ یک از نیروگاه های تولید برق اس��تان از مازوت استفاده 
نمی شود، ادامه داد: حدود 3۰۰۰گونه گیاهی در استان زنجان 
وجود دارد، بنابراین نباید مراتع و پوشش گیاهی استان را نابود 
کنیم، زیرا نابودی این پوش��ش سبب گش��نگی زنبورعسل تا 
دامداران شده و ترک روستاها را به دنبال خواهد شد، به همین 
خاطر نباید اقدامی کنیم که س��بب نابودی آب های زیرزمینی 

استان شود.
آبس��الان از ساخت تصفیه خانه شهرک روی پس از ۲۵ سال 
در منطقه سردهات استان زنجان با هزینه 3۵ میلیارد تومانی 
خبر داد و اظهار کرد: مش��کل پس��ماندهای روی استان پس از 
۲۵س��ال با احداث تصفیه خانه ای که توسط کارگروه مدیریت 
پس��ماند استان در سردهات اس��تان انتخاب شده، حل خواهد 
ش��د و ساخت این تصفیه خانه در نیمه دوم بهمن ماه امسال به 

پایان خواهد رسید.
وی با تاکید بر اینکه به واحدهای صنعتی جدید استان تنها 
با رعایت ضوابط زیس��ت محیطی مجوز فعالیت داده می شود و 
مشکات موجود امروز مربوط به سال های گذشته است، افزود: 

از بین رفتن مراتع اس��تان یکی از نگرانی های موجود است که 
اگر پیش��گیری ش��ود با وضعیت بارش برف و باران زنجان این 
موضوع نیز حل خواهد ش��د، گفتنی اس��ت اگ��ر بتوانیم آب و 
خاک اس��تان را سالم نگهداریم دیگر هیچ فردی بیمار نخواهد 

شد.
این مسئول در رابطه با اقدامات انجام شده در زمینه حفاظت 
از تنوع زیستی استان، تصریح کرد: در ۹ ماهه امسال ۱3۰مورد 
تخلف در حوزه ش��کار، صید و تعلی��ف غیرمجاز دام، 3۱ مورد 
س��اح غیرمجاز، 4۶ مورد ساح مجاز کشف شده و 4۲ مورد 
مجوز دفع حیوانات آسیب رسان، 43 صدور مجوز پروانه شکار 
و صی��د و نیز یک مورد صدور مج��وز نمونه برداری از گونه های 

جانوری و گیاهی در استان انجام شده است.
مدیرکل حفاظت محیط زیس��ت استان با اشاره به مشارکت 
خوب زنجانی ها در حوزه گزارش شکار غیرمجاز و...، خاطرنشان 
ک��رد: اقدام��ات و آموزش هایی در زمینه پیش��گیری از حمله 
گرگ س��انان در استان انجام ش��ده و در منطقه حفاظت شده 
س��هرین نیز به دلیل تاش محیط بانان، شکارچیان غیرمجاز و 

قاچاقچیان چوب دستگیر شدند.

اشتغالزایی 500 نفره در »فولاد ذوب آهن نطنز«

حل مشکل پسماند روی زنجانی ها پس از 25 سال

صادرات سیمان قشم، به شرط تامین نیاز داخلی

رئیس اداره معادن س��ازمان صنعت، معدن و تجارت قم گفت: 
۱۰۰ معدن در استان فعال است و سالانه 4میلیون تن انواع مواد 

معدنی از این معادن استخراج می شود.
محمدتق��ی کاظ��م زاده درگفت وگ��و ب��ا ایرن��ا بی��ان ک��رد: 
درحال حاض��ر ۱۸۲ پروان��ه بهره برداری از مع��ادن در قم صادر 
شده اس��ت که از این تعداد حدود ۵۰ مح��دوده معدنی به دلیل 
عدم اجرای تعهدات در س��ال های گذش��ته س��لب صاحیت و 
بهره بردار آن خلع شده است و باید این محدوده هادر روند مزایده 

به بهره برداران جدید واگذار شود.
وی اف��زود: بقیه معادن اس��تان دارای پروانه بهره برداری فعال 

ب��وده و در این میان ۱۰۰ واحد با اش��تغالزایی ب��رای ۲ هزار تن 
فعالیت می کند؛ عواملی همچون وجود معارضین محلی،  مخالفت 
برخی دستگاه های اجرایی، شرایط آب و هوایی و همچنین شیوع 
ویروس کرونا از جمله مواردی اس��ت که موجب ش��ده شماری از 
مع��ادن دارای پروانه بهره برداری در این بخش غیرفعال باش��د. 
وی ادام��ه داد: اس��تان قم از نظ��ر معادن به وی��ژه محدوده های 
م��واد فلزی ظرفی��ت بالایی دارد و س��رمایه گذاران عاقه مند به 
فعالی��ت اقتصادی در حوزه مع��دن می توانند در این زمینه ورود 
و از تس��هیات در نظر گرفته ش��ده برای ص��دور مجوزهای لازم 
و اعطای اعتبارات بانکی اس��تفاده کنند. کاظم زاده گفت: توسعه 

معدن کاری با رعایت اس��تانداردهای محیط زیستی در قم نقش 
بس��یار مهمی در تامین م��واد اولیه صنایع مختلف و گس��ترش 
ظرفیت  واحدهای تولیدی دارد و موجب شکوفایی هرچه بیشتر 
اقتصاد ملی و اس��تانی می ش��ود. وی بیان کرد: همچنین معدن 
کاری ا زجمله حوزه های مقاوم در برابر تحریم های ظالمانه است 
و در صورت س��رمایه گذاری بیش��تر در بخ��ش تولید تجهیزات 
مورد نیاز اس��تخراج مواد معدن��ی، خودکفایی در این حوزه مهم 
اقتص��ادی، ارتقا قابل توجهی خواهد یاف��ت. ۲ درصد معادن کل 
کش��ور در قم وجود دارد و همین مسئله ضرورت توجه بیشتر به 
ظرفیت های این حوزه برای افزایش س��طح درآمدهای استان را 

نش��ان می دهد؛ در همین رابطه راهبرد سازمان صنعت ، معدن و 
تجارت قم جلوگیری از خام فروش��ی مواد معدنی استخراج شده 
اس��ت تا با فرآوری آنها، ارزش افزوده اقتصادی بیشتری در بخش 
معادن استان ایجاد ش��ود. مهم ترین ذخایر شناخته شده استان 
شامل معادن فلزی )سرب، روی، مس، منگنز(، معادن غیرفلزی 
)کائولن، باریت، نمک و سولفات سدیم( و معادن مواد اولیه مصالح 
ساختمانی )س��نگ های تزئینی، مرمریت، گرانیت، سنگ های 
لاش��ه، سنگ آهک و سنگ گچ( است که با به کارگیری طرح های 
جدید و استفاده بهینه از این مواد معدنی می توان کسب وکارهای 

درآمدزا در زمینه صنایع معدنی در استان ایجاد کرد.

استخراج ۴میلیون تن مواد معدنی در قم 

گروه معدن

ص��ادرات س��یمان تولیدی در قش��م به جای 
تامی��ن مصرف داخل��ی، و قطع زنجی��ره تامین 
س��یمان از س��رزمین اصلی تبدیل به دغدغه ای 
برای جزیره نشینان شده و مشکاتی برای صنایع 
ساختمان، شرکت های تولید بتن و فروشندگان 
مصالح س��اختمانی ایجاد کرده ب��ود که با ورود 
دادس��تان به این امر پیش بینی می شود، مشکل 

برطرف شود.
س��یمان پایه اصلی ساخت وس��از س��اختمانی 
اس��ت و کمبود آن، رونق ای��ن صنعت را از بین 
می برد. از س��ال ۱3۸۵با توس��عه قشم در بخش 
عمران، مصرف سیمان نیز افزایش یافت و حضور 
ش��رکت س��یمان قش��م باید دغدغه فعالان این 
حوزه را کاهش دهد. ۹آذر امسال بود که سازمان 
منطقه آزاد قشم از صادرات ۱۱۵ هزار تن سیمان 
و 4۵ هزار تن کلینکر تولید شده در این جزیره به 

خارج از کشور خبر داد.
اکنون اما کمبود سیمان در قشم و افزایش نرخ 
آن به معضلی تبدیل شده که در فضای مجازی، 

بسیاری از این موضوع گله مند هستند.
یک��ی از اف��راد در این مورد گف��ت: طرح های 
ساختمانی کوچک در قشم به دلیل تامین نشدن 

سیمان کافی، با کندی اجرا می شوند
وی افزود: با وجود کارخانه س��یمان در جزیره 
قش��م و کارخانه سیمان هرمزگان در بندر خمیر 
این س��وال پیش می آید که چرا در قشم مشکل 

کمبود سیمان رخ داده است.
سیمان در قشم کم است �

یک فروشنده مصالح ساختمانی به ایرنا گفت: 
بعد از 3 روز توانس��تم ۲۰۰ کیسه سیمان تهیه 
کن��م که تا قبل از س��اعت ۱۰ صب��ح به فروش 

می رسد.
وی عل��ت کمب��ود س��یمان را ص��ادرات آن 
عن��وان کرد و افزود: کارخانه س��یمان قش��م به 
بهان��ه صادرات س��یمان، میزان ف��روش خود به 
شهرس��تان قشم را کم کرده است. این فروشنده 
مصالح ساختمانی ادامه داد: یکی از دیگر علت ها، 
صف های طولانی بارگیری سیمان است که باعث 
افزایش نرخ کرایه خرید س��یمان نیز شده است. 
وی تصریح کرد: س��یمان هر کیس��ه ۲۵۰ هزار 
ری��ال به دلیل کمبود و افزای��ش کرایه حمل به 
3۰۰ هزار ریال رس��یده اس��ت و وقتی س��یمان 

نباشد، مصالح دیگر نیز به فروش نمی رود.

سهمیه اس�تانی شهرس�تان قشم قطع  �
شد

ص��ادق یوازی، مصالح فروش��ی هُلُر نیز گفت: 
با جلس��ه ای که با مس��ئولان کارخانه س��یمان 
داش��تیم، اعام کردند تا یکش��نبه امکان فروش 

سیمان به قشم نیست.
وی اف��زود: روزانه تا ۵۰۰ کیس��ه س��یمان به 
فروش می رفت که چند روز اس��ت که نتوانستیم 

سیمان مشتریان را تامین کنیم.
وی درباره علت کمبود سیمان افزود: مقداری 
سیمان از مرکز استان به قشم ارسال می شد که 

بنا به دلایل نامعلومی سهمیه قشم قطع شد.
ی��وازی تصریح کرد: به دلیل کمبود س��یمان 
ب��ا افزایش نرخ این ماده س��اختمانی هم مواجه 

شدیم.
ما فقط نظارت می کنیم �

امی��ن ال��ه رونم��ا، رئی��س صنع��ت، معدن و 
تجارت شهرس��تان قش��م در پاس��خ به س��وال 
ایرنا در خصوص وضعیت س��یمان قش��م گفت: 
وظیفه م��ا نظارت اس��ت و این مش��کل را باید 
 از فرمان��داری و س��ازمان منطق��ه آزاد پیگیری 

کنید.
وی افزود: تامین س��یمان استان بر عهده اداره 
صنعت، معدن و تجارت استان و در قشم بر عهده 

سازمان منطقه آزاد است.

هماهنگی ها برای رفع مشکل انجام  �
می شود

هرمز امیری، مدیر بازرگانی و اصناف س��ازمان 
منطقه آزاد قش��م به ایرنا گفت: با جلس��اتی که 
برگزار می شود، میزان مصرف داخلی سیمان در 
قشم بررسی و به همراه اطاعات عامان فروش 
به ش��رکت س��یمان قشم اعام می ش��ود تا این 

مشکل رفع شود.
وی اف��زود: برنامه ری��زی ب��رای تامین مصرف 
داخلی سال آینده انجام می شود تا قشم بار دیگر 

با این مشکل مواجه نشود.
امی��ری تصری��ح ک��رد: یک��ی از وظایف مهم 
شرکت های تولیدی فعال در قشم، تامین مصرف 
مورد نیاز مردم این جزیره است و شرکت سیمان 
هم در این زمینه باید به وظایف خود عمل کند.

مصرف داخلی سیمان تامین می شود �
ابراهیم عبدی، مدیر تولید ش��رکت س��یمان 
قش��م گف��ت: تامی��ن می��زان س��یمان مصرفی 
شهرستان قشم را تعهد قانونی خود دانسته و آن 

را تامین می کنیم.
وی افزود: این ش��رکت آمادگی تامین هش��ت 
هزار تن س��یمان برای مصرف داخلی را در هفته 
با برنامه ریزی منسجم از سوی عامان فروش در 

قشم دارد.
عبدی ادامه داد: در کش��ور فروش س��یمان با 

بارگیری روی تریلر انجام می شود اما این شرکت 
برای حمایت از اش��تغال در قش��م، سیمان را با 

خودروهایی کوچک تری نیز عرضه می کند.
مدیر تولید این ش��رکت با اعام اینکه مصرف 
داخلی سیمان سهم اندکی از هزینه های شرکت 
را تامین می کند تصریح کرد: شناور بودن مصرف 
داخل��ی و نبود تعه��د و برنامه ب��رای خرید این 
محصول این شرکت را با مشکل مواجه می کند.

وی اظهار کرد: میزان تولید روزانه این شرکت 
یک هزار و ۲۰۰ تن است و برای استمرار فعالیت 
ای��ن مجموعه حداق��ل باید روزان��ه یک هزار تن 

سیمان به فروش برسد.
عب��دی افزود: باید میزان تولید این کارخانه به 
3 هزار و 3۰۰ تن در روز برسد تا توجیه اقتصادی 

داشته باشد.
وی ب��ا تاکید ب��ر زمان تحوی��ل و تاثیر آن در 
ص��ادرات کالا تصریح ک��رد: تاخی��ر در تحویل 
محصولات به مشتریان بر اساس قرارداد با ضرر و 
زیان زیادی همراه اس��ت و با توجه به هزینه های 

بالای شرکت راهی جز انجام تعهدات نداریم.
مش�کل تامین س�یمان فقط در قش�م  �

نیست 
ف��اروق رحیمی، مع��اون اقتص��ادی فرماندار 
شهرس��تان قش��م گفت: مش��کل تامین سیمان 
فقط در قشم نیست و البته در جلسه ای با حضور 

فرمان��دار هماهنگی لازم ب��رای تامین این ماده 
ساختمانی برگزار شد.

وی گفت: به دلیل وجود کارخانه س��یمان در 
این قش��م، سهمیه سیمان این شهرستان در ماه 
گذش��ته با مصوبه تنظیم بازار اس��تان هرمزگان 
قطع ش��د. رحیمی ادام��ه داد: از طرفی به دلیل 
قراردادهای از پیش بس��ته ش��ده با مش��تریان 
خارجی، کارخانه سیمان قشم موظف به صادرات 
سیمان اس��ت و نتوانسته س��یمان مورد نیاز در 
شهرس��تان را تامین کند. معاون فرماندار قش��م 
تصریح کرد: مقرر ش��د میزان مصرف شرکت ها 
و صنف مصالح فروشی ها مش��خص و هماهنگی 
برای تامین سیمان قشم از سوی کارخانه سیمان 

انجام شود.
صادرات سیمان قشم ممنوع شد �

رض��ا صفای��ی، دادس��تان عموم��ی و انقاب 
شهرستان قش��م گفت: صادرات سیمان تولیدی 
در جزیره قش��م به خارج از کشور قبل از تامین 
مص��رف داخلی ممن��وع ش��د و از اداره صنعت، 
مع��دن و تجارت شهرس��تان و س��ازمان منطقه 
آزاد خواسته شد از صدور مجوز صادرات سیمان 
تولیدی قشم به خارج از کشور، خودداری کنند.

وی افزود: مدیران ش��رکت سیمان نیز موظف 
ش��دند ظرف ۷۲ س��اعت دلایل کمبود و توزیع 

نامناسب سیمان را به دستگاه قضا اعام کنند.
وی تاکی��د کرد: توزیع نامناس��ب س��یمان در 
قشم برای مصرف در حوزه عمرانی و ساخت وساز 
جزیره باعث ممنوعیت صادرات س��یمان از قشم 
شد و این تصمیم براساس دستورالعمل نظارت و 

پیگیری حقوق عامه قوه قضاییه صادر شد.
صفایی اظهار  امیدواری کرد: مدیران ش��رکت 
سیمان قشم با برنامه ریزی دقیق، در کنار تامین 
سیمان مصرف داخلی می توانند همانند گذشته 

به صادرات این محصول نیز بپردازند.
ب��ا توجه ب��ه اینکه در جزیره قش��م طرح های 
ساخت وس��از در عرصه ه��ای مختلف��ی از قبیل 
صنعت، تجارت و مس��کونی در حال اجرا است و 
سیمان یکی از مصالح کلیدی برای اجرای مذکور 
به ش��مار می رود باید تمهیداتی صورت گیرد که 
مصرف مورد نیاز جزیره تامین ش��ود. با توجه به 
اینکه س��همیه اس��تانی شهرس��تان قطع شده و 
شرکت س��یمان قش��م نیز نیاز به افزایش تولید 
ب��رای توجه اقتصادی فعالیت خود دارد، می توان 
از این مش��کل ب��ه عنوان فرصتی برای ش��رکت 

سیمان قشم نیز استفاده کرد.

احداث دومین پایگاه امداد و 
نجات معادن در طبس 

معاون رواب��ط کار وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
گف��ت: دومین پای��گاه امداد و نجات معادن کش��ور در 
صورت هماهنگ��ی وزارت صنعت ، مع��دن و تجارت و 

تعاون در طبس احداث می شود.
ب��ه گزارش ایس��نا، ش��اه مرادی اظهار ک��رد: درباره 
آم��وزش هم با ایمیدرو تفاهمنام��ه ای امضا کرده ایم و 
کمیته تعیی��ن صاحیت پیمان کاران نی��ز در معادن 

مشغول فعالیت هستند.
وی اف��زود: 4 پایگاه امداد و نج��ات معادن در طبس 
نیازمند هماهنگی نجات معادن در کرمان، طبس، البرز 
مرکزی و البرز ش��رقی پیش  بینی ش��ده که در کرمان 
آغاز ش��ده و در طبس ه��م در صورت هماهنگی وزارت 

صنعت، معدن و تجارت ساخته خواهد شد.
شاه مرادی با اشاره به اینکه ۲۰هزار کمیته حفاظت 
فنی از جمله در معادن کش��ور فعال است،  گفت: امسال 
۷۰ بازرس کار اس��تخدام کردیم که با توجه به ش��رایط 
خاص خراس��ان جنوبی از لح��اظ وجود معادن ۸ نفر به 

این استان اختصاص یافت.
معاون روابط کار وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در 
طبس با بیان اینکه لایحه ای در دولت در دست بررسی 
است تا هزینه های ایمنی معادن جزو مالیات محسوب 
شود، افزود: برای کمک به بخش خصوصی این لایحه در 
دولت در دست بررسی است تا موجب ترغیت و تشویق 

مدیران معادن در زمینه ارتقای ایمنی معادن شود.
وی، از ارس��ال پیشنهاد الحاق به مقاوله نامه ۱۷۶ به 
مجلس شورای اس��امی خبرداد و ادامه داد: با تصویب 
این لایحه زمینه استفاده از تکنولوژی و دانش فنی بین 
المللی در زمینه ایمنی معادن در کشور فراهم می شود.

معاون رواب��ط کار وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
با تحسین اس��تفاده از جک های هیدرولیکی در معدن 
مع��دن جوی طبس برای اس��تحکام بخش��ی با وجود 
س��اختار س��نتی معدن، گفت: این معدن از نخستین 
معادنی اس��ت که از این نوع جک ها اس��تفاده کرده که 
اس��تفاده از این تکنولوژی، احساس ایمنی و آرامش را 

برای کارگران این معدن به دنبال داشته است.
شاه مرادی، خواستار ارتقای ایمنی در معادن با تغییر 
ساختار استخراج از سنتی به روش های نوین و مکانیزه 
ش��د و خاطرنشان کرد: سایر معادن هم باید با همکاری 
شرکت های دانش بنیان، فرهنگ استفاده از جک های 

هیدرولیکی را ترویج دهند.

اعلام قیمت مصوب سیمان 
در بوشهر

رئی��س س��ازمان صنعت، مع��دن و تجارت اس��تان 
بوشهر گفت: براساس قیمت مصوب، هر کیسه سیمان 
با درصد س��ود خرده فروشی بس��ته به هزینه حمل در 
هر شهرس��تان این اس��تان ۲۰ تا ۲۲ هزار تومان عرضه 

خواهد شد.
به گزارش ایرنا، حس��ین حس��ینی افزود: نظارت بر 
عملکرد عام��ان توزیع کننده س��یمان به طور جدی 
دنبال می ش��ود و آنها مکلف هس��تند س��یمانی که از 
کارخان��ه دریاف��ت می کنند را با رعای��ت نرخ مصوب و 

هزینه های حمل به دست مصرف کننده برسانند.
وی ب��ا اش��اره به کمب��ود س��یمان در بازار اس��تان 
بوش��هر در چن��د روز اخیر افزود: با تامی��ن گاز، مازوت 
و برق به عنوان سوخت موردنیاز کارخانه های سیمان، 
بزودی مش��کل کمبود این مصالح س��اختمانی در این 
اس��تان برطرف می ش��ود. حس��ینی ادامه داد: با اقدام 
ص��ورت گرفته کارخانه س��اروج کنگان تولی��د را آغاز 
کرده اس��ت و به احتمال زیاد تا فردا روزانه بین یک هزار 
 و ۵۰۰ تا ۲ هزار تن س��یمان وارد بازار اس��تان بوش��هر

می کند.
وی گفت: کارخانه س��یمان دشتستان نیز باظرفیت 
تولید روزانه ح��دود 3 هزار تن براس��اس تمهیدات به 
عم��ل آمده در زمینه تامین مازوت از طریق بندرعباس 
و اصفهان و بخش��ی هم از شیراز، حداقل در روز توانایی 
تولید ۲ هزار و ۲۰۰ تن س��یمان را دارد که قرار شد این 
میزان تولید نیز فقط در اختیار واحدهای عرضه کننده 

سیمان استان بوشهر قرار گیرد.
 حسینی بیان کرد: کارخانه سیمان  مند شتی با وجود  
مش��کاتی در زمینه تامین برق و گاز و کوره آن از محل 
ذخیره کلینکری دارد، عرضه روزانه یک هزار و ۵۰۰ تن 

سیمان را از روزهای گذشته آغاز کرده است.
وی اف��زود: در مجم��وع با اقدامات انجام ش��ده برای 
ادامه فعالیت کارخانه های س��یمان اس��تان بوشهر، در 
روزهای آینده حداکثر روزانه حدود ۵ هزار تن س��یمان 
به بخش ه��ای مختلف عرضه خواهد ش��د که کل نیاز 

استان را تامین می کند. 
حس��ینی اظهار کرد: نظ��ارت بر بازار نی��ز با اولویت 
تمرکز بر واحدهای تولیدکننده سیمان، تشدید شده و 
گشت های مشترک نیز برای جلوگیری از ذخیره سازی 
این محصول و عرضه آن در بازار کار خود را آغاز کردند.
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بررسی نرخ ورق گرم فولادی در بازار داخلی گویای آن است 
که بالاتر از سطح جهانی معامله می شود و در داخل نیز کسری 
عرضه وجود دارد. گزارش ایرنا حاکی است در بخش ورق سرد 
فولادی نیز این مشکل وجود دارد و برای جبران ناترازی عرضه 
داخل��ی با تقاضا، ماهان��ه تا ۵۰ هزار تن ب��رآورد برای واردات 
است. بررسی دلایل کمبود عرضه ورق در بازار، گویای کاهش 

واردات ورق گرم و سرد است.
واردات��۱.۳میلیون�تنی�ورق�سرد��

پیش��ینه وضعیت واردات نشان می دهد میزان واردات ورق 
سرد در سال ۱۳۹۵ از سطح یک میلیون و ۳۰۰ هزار تن کلید 
خ��ورد و امروز با وجود تولی��د نزدیک به ۳۰ میلیون تن فولاد، 
در ۹ ماهه امسال ۱۶۸.۷ هزار تن واردات انجام شده که نسبت 
به نیاز، گویای جهش قیمت های داخلی اس��ت. آمارهای مورد 
بررس��ی در زمینه ورق سرد نشان می دهد در ۳ سال ۹۵، ۹۶ و 
۹۷ به ترتی��ب یک میلیون و ۳۰۵.۲ هزار تن، ۹۳۷.۷ هزار تن 

و ۴۲۴.۹ هزار تن واردات انجام ش��ده که روند نزولی را نش��ان 
می ده��د و در س��ال گذش��ته و ۹ ماهه هم ب��ه ترتیب ۱۵۹.۸ 
و ۱۶۸.۷ هزار تن ورق س��رد به کش��ورمان وارد ش��د. مجموع 
واردات ورق س��رد در دوره مزبور رقم ۲ میلیون و ۹۹۶ هزار تن 

را نشان می دهد.
�۱.۲میلیون�تن�واردات�ورق�گرم��

آمارهای مورد بررسی نشان می دهد سال ۹۵ میزان واردات 
ورق گرم بالغ بر یک میلیون و ۲۰۹.۸ هزار تن بود و در سال های 
۹۶ و ۹۷ به ترتیب ۹۰۳.۴ هزار تن و ۱۸۸.۹ هزار تن ثبت شد.
ضمن اینکه س��ال ۹۸ رقم ۶۹.۷ ه��زار تن واردات ورق گرم 
انجام ش��د، اما در ۹ ماهه امس��ال )منتهی به آذر( به رقم ۲۴۰ 
ه��زار تن افزایش یافت. دوره س��ال های ۹۵ ت��ا ۹ ماهه ۹۹ در 
مجموع دو میلیون و ۶۱۲ هزار تن ورق گرم وارد کش��ور شده 
است. عملکرد فروش ورق فولادی گرم و سرد در بورس کالای 
ایران نش��ان از کشف قیمت های بالاتر از جهانی هم با دلار آزاد 

و هم نیمایی دارد. بررسی ها نشان می دهد که انگیزه خریداران 
به ارائه پیش��نهاد نرخ بالا، کسری ش��دید انواع ورق در بازار را 

به دنبال دارد.
واردات��۱.۱میلیون�تنی�ورق�پوشش�دار��

مجموع آمار مربوط به ورق پوشش دار در دوره مزبور حاکی 
از واردات یک میلیون و ۱۴۶ هزار تن است که بیشترین میزان 
در س��ال ۹۶ با رقم ۳۲۵.۸ هزار تن و کمترین در دوره ۹ ماهه 

امسال ۱۴۱.۲ هزار تن است.
تقاض�ای�مص�رف�ورق�ف�ولادی�و�ض�رورت���

واردات
بررسی ها نش��ان می دهد که با وجود امکان رشد تولید ورق 
داخل��ی، نیاز واحد های صنعتی و تولیدی تامین نمی ش��ود و 
قیمت های بورس کالا و بازار آزاد هم گویای آن است که بخشی 
از کس��ری موجود ورق فولادی باید همانند گذش��ته از محل 

واردات تامین شود.

آمار�مصرف�ظاهری�انواع�ورق�فولادی��
مص��رف ظاهری ورق گرم در دوره ۹ ماهه امس��ال بنابر جداول 
آم��اری انجمن تولید کنندگان فولاد ای��ران رقم ۶ میلیون و ۴۸۳ 
هزار تن را نشان می دهد که نسبت به دوره مشابه سال گذشته که 
۵ میلیون و ۸۹۹ هزار تن بود، افزایش ۱۰ درصدی دارد. همچنین 
مصرف ظاهری ورق س��رد نیز در ۹ ماهه امسال برابر با دو میلیون 
و ۱۸۵ هزار تن بود که در مقایس��ه با مدت مش��ابه پارسال که یک 
میلیون و ۹۷۶ هزار تن بود، افزایش ۱۱ درصدی را ثبت کرد. علاوه 
براین مصرف ظاهری ورق پوشش��دار نی��ز در دوره فروردین تا آذر 
امس��ال به رقم یک میلیون و ۳۱۲ هزار تن رس��ید و در مقایسه با 
۹ ماهه ابتدایی س��ال گذشته که یک میلیون و ۲۸۶ هزار تن بود، 
رش��د دو درصدی را نشان می دهد. ایران دهمین فولاد ساز جهان 
محسوب می شود و پیش بینی شده امسال مجموع تولید به بیش از 
۳۰ میلیون تن برس��د، ضمن اینکه براساس افق چشم انداز ۱۴۰۴ 
میزان ظرفیت تولید رقم ۵۵ میلیون تن هدف گذاری شده است. 

فروش�ورق�فولاد�داخلی�بالاتر�از�نرخ�های�جهانی

صادراتسنگآهنجانمیگیرد؟
گریز�زنجیره�فولاد�از�سیاستی�اشتباه

مرضیه احقاقی 
خبرنگار

هفته گذشته سعید عباس��پور، مدیرکل دفتر مقررات صادرات و واردات 
وزارت صنع��ت، معدن و تجارت در نامه ای خطاب به علی اکبر ش��ادمانی، 
مدیرکل دفتر مقررات صادرات گمرک جمهوری اس��لامی ایران، بخشنامه 
قبلی این وزارتخانه درباره صادرات اقلام یادشده فقط با مجوز معاونت امور 
معادن و صنایع معدنی را منتفی اعلام کرد. با انتشار این مصوبه، بلافاصله 
گمانه زنی ها درباره تس��هیل صادرات سنگ آهن و لغو ممانعت های موجود 
در این مس��یر منتشر ش��د. از آنجاکه طی ماه های گذش��ته فعالان بخش 
معدن و به ویژه تولیدکنندگان سنگ آهن نسبت به سخت گیری در زمینه 
صادرات این محصول معدنی ابراز نگرانی کرده و به افت سرمایه گذاری در 
این حلقه از تولید هش��دار داده اند، ح��ال این امید می رود با مصوبه جدید 
زمینه تغییر ش��رایط فراهم ش��ود. کمبود سنگ آهن در سال های آینده با 
توجه به چش��م انداز ۱۴۰۴ فولاد کشور و طرح های توسعه ای این صنعت، 
موضوعی اس��ت که باید جدی گرفته ش��ود. بر همین اس��اس، بسیاری از 
کارشناس��ان و فعالان این ح��وزه اعتقاد دارند که باید ب��ا اصلاح مصوبات 
موج��ود زمینه جذب س��رمایه را به این بخش فراهم ک��رد تا بدین ترتیب 
شاهد رشد فعالیت های اکتشافی و استخراجی در کشور باشیم. اما سرمایه 
به صنعتی که محصول آن با قیمت های بس��یار پایین خریداری می شود و 
در همین حال، امکان فروش در بازارهای جهانی را ندارد، جذب نمی شود. 

پایه بسیاری از فرآیندهای موجود در صنعت فولاد از 
نوع احتراقی است، بنابراین مصرف منابع انرژی و به تبع 
آن تولید گازهای حاصل از احتراق اجتناب ناپذیر خواهد 
بود. فرآین��د تولید در صنعت فولاد نی��ز همچون تمام 
فعالیت های صنعتی، خدمات��ی و... با پیامدهای محیط 
زیس��تی همراه اس��ت. حال چنانچه امکان کنترل این 
پیامدها نباشند، می توانند زمینه آسیب به محیط زیست 
را فراهم کند. گرچه تولید عوامل آلاینده طی فرآیندهای 
تولید در صنعت فولاد اجتناب ناپذیر اس��ت اما آنچه در 
این بین اهمی��ت دارد، مدیریت عوامل آلاینده تولیدی 
ناش��ی از مصرف منابع انرژی در راس��تای کمینه سازی 
پیامدهای منفی محیط زیس��تی ناشی از آن است. این 
مهم به خوبی در شرکت ذوب آهن اصفهان و بسیاری از 
ش��رکت مهم فولادی کشور جاری سازی شده است و از 
طریق فعالیت های بهبود مستمر، همواره در مسیر تعالی 
گام بر می دارد. از جمله مهم ترین فعالیت های انجام شده 
در این حوزه می توان به استفاده از فناوری های نوین در 
راس��تای کاهش و کمینه س��ازی مصرف منابع انرژی و 
همچنین تعویض مشعل های آگلوماشین های شرکت به 
نوع ش��عله پرده ای که باعث کاهش میزان ۷۵ درصدی 
در مصرف گاز طبیعی در این واحد ش��ده اش��اره کرد. 
بازسازی و نوس��ازی دیگ های اوتیلیزاتور فولادسازی و 
مشعل های مربوط و بازسازی و نوسازی مستمر بویلرها 
و سیس��تم های احتراقی ش��رکت در راس��تای افزایش 
راندمان احتراق و جلوگیری از هدررفت و بازیافت مجدد 
ان��رژی حرارتی از دیگر اقدامات اجرایی ش��ده با هدف 
حفاظت از محیط زیس��ت اس��ت. در ادام��ه فرآیندهای 
ممیزی انرژی و مشخص کردن موارد نامنطبق و انجام 
اقدام ه��ای اصلاح��ی لازم انج��ام و پارامترهای موثر بر 
راندمان احتراق بهینه س��ازی می ش��ود. در همین حال، 
ده ه��ا فعالیت دیگر با هدف کاهش مصرف منابع انرژی 
و همچنین بازیافت و اس��تفاده مجدد از انرژی گرمایی 

حاصل از منابع احتراقی انجام می شود. 
با افزایش مصارف گاز طبیعی در فصول س��رد س��ال، 
محدودیت هایی از سوی نهاد مربوط در این زمینه برای 
تمام��ی مصرف کننده های گاز ایجاد می ش��ود. صنایع و 
فولادس��ازان نیز از این محدودیت ها مس��تثنا نیستند. 
مطابق الزام های محیط زیستی مصرف هرگونه سوخت 
مایع و از جمله س��وخت های س��نگین همچون مازوت 
ممنوع اس��ت. عمده صنایع فولادی کشور با استفاده از 
روش احیاء مس��تقیم در حال فعالیت و تولید هستند و 
سوخت متناسب با این روش تولیدی، گاز طبیعی است. 
از این رو محدودیت در دسترسی به گاز طبیعی می تواند 
زمین��ه ایجاد محدودیت هایی در تولی��د این واحدها را 
فراهم کند. یکی از مزیت های اصلی تولید به روش کوره 
بلن��د )روش تولید ش��رکت ذوب آه��ن اصفهان( تولید 
گازهای فرآیندی و مصرف مجدد آن در سیس��تم های 
احتراقی اس��ت. این موضوع زمینه کاهش وابستگی این 
ش��رکت به اس��تفاده از گاز طبیعی در مقایسه با سایر 
تولیدکنندگان فولاد )با استفاده از روش احیا مستقیم( 

را فراهم می کند. 
گفتنی اس��ت هر س��اله با تولید گازهای فرآیندی در 
بخش های کوره بلند و باتری های کک سازی و استفاده 
مج��دد از ای��ن گازه��ا در کوره ه��ای ن��ورد، بویلرهای 
نیروگاه های شرکت، آگلوماشین های بخش آگلومراسیون 
و س��ایر منابع احتراقی، میلیون ها مترمکعب در مصرف 
گاز طبیع��ی صرفه جویی می ش��ود. گرچ��ه محدودیت 
در دسترس��ی به گاز طبیع��ی محدودیت هایی را برای 
فعالیت این شرکت نیز ایجاد می کند، اما با رویکردهای 
گوناگون و از جمله استفاده بیشینه از گازهای فرآیندی 
و صرفه جویی در مصارف س��عی شده پیامدهای منفی 
این موضوع به کمترین برس��د. باز یادآور می ش��ود که 
هیچ گونه سوخت سنگین و از جمله مازوت برای مصرف 
در سیس��تم های احتراقی تحت هیچ ش��رایطی در این 

شرکت مصرف نمی شود.
در پای��ان باید خاطرنش��ان ک��رد ک��ه بهره گیری از 
فناوری ه��ای نوین تاثیر بس��زایی بر کنت��رل آلایندگی 
صنای��ع ازجمل��ه صنعت فولاد دارد. یک��ی از موثرترین 
روش ه��ای کنترل آلاینده ه��ا و جنبه ه��ا و پیامدهای 
زیس��ت محیطی ناش��ی از آنها، حذف آلاین��ده در مبدأ 
تولی��د اس��ت. در این راس��تا، اس��تفاده از فناوری های 
نوین و دوس��تدار محیط زیست نقش��ی بی بدیل دارند. 
فناوری های نوین و دوستدار محیط زیست از یک سو با 
کاهش مصارف منابع و از س��وی دیگر، با کاهش میزان 
عوامل آلاین��ده تولیدی و گاهی قابلی��ت بازچرخانی و 
اس��تفاده مجدد از پس��ماندهای تولیدی در فرآیندهای 
تولی��د، می توانند زمین��ه کاهش پیامده��ای نامطلوب 

زیست محیطی را فراهم کنند.

یادداشت

منصور یزدی زاده
مدیرعامل شرکت ذوب آهن

مه��رداد اکبریان، رئیس انجمن س��نگ آه��ن ایران در 
گفت وگ��و ب��ا  »روزگار معدن«  و درباره بخش��نامه جدید 
وزارت صنعت، معدن و تجارت در زمینه صادرات س��نگ 
آهن، گفت: چند س��الی اس��ت تولیدکنندگان سنگ آهن 
در مس��یر صادرات با چالش های اساس��ی روبه رو شده اند. 
در ای��ن میان، وزارت صنعت، معدن و تجارت نیز با تغییر 
م��داوم قوانی��ن و تصویب بخش��نامه های خلق الس��اعه و 
غیرکارشناس��ی، فروش خارجی این محص��ول را بیش از 

پیش دشوار می کند. 
اکبریان در ادامه س��همیه بندی صادرات تولیدکنندگان 
و وضع ع��وارض صادرات��ی را از مهم ترین سیاس��ت های 
ضدتولید و توس��عه دانست که روند فعالیت معادن سنگ 
آه��ن را تحت تاثیر قرار داده اس��ت. ای��ن مقررات ضربات 
غیرقاب��ل جبران��ی را ب��ه تولی��د و ص��ادرات محصولات 

بالادستی زنجیره فولاد وارد کرده است. 
شکایت�به�دیوان�عدالت�اداری�نتیجه�داد��

وی افزود: فعالان حوزه معدن نسبت به این بخشنامه ها 
معترض بودند؛ بدین ترتیب مواضع خود را از طریق انجمن 
س��نگ آهن به نمایندگان دول��ت و وزارت صنعت، معدن 
و تج��ارت ابلاغ و تاکی��د کردند که محتوای بس��یاری از 
این مصوبات فراقانونی اس��ت و اصلاح آنها ضروری به نظر 
می رس��د. هرچند اقدام مثبتی و اصلاح��ی در این زمینه 

انجام نشد.
در نهایت انجمن سنگ آهن در این موارد شکایت خود 

را به دیوان عدالت اداری تقدیم کرد. خوشبختانه 
پس از پیگیری، دی��وان عدالت اداری حق را به 
فع��الان معدن��ی داد و بخش��نامه های دولت را 
نادرس��ت و خ��ارج از حیطه فعالیت ه��ای آنها 
دانست. در چنین شرایطی وزارت صنعت، معدن 
و تجارت نیز در اقدامی شایس��ته، بخشنامه های 

موازی با مصوبات مورد بحث از سوی دیوان عدالت اداری 
را لغ��و کرد تا بدین ترتیب ش��اهد موضوع��ات مغایری در 
این حوزه نباش��یم. حال چنانچه مصوبات یادشده اجرایی 
ش��وند، محدودیت ه��ای کنون��ی مبنی ب��ر دریافت تیک 
صادراتی از معاونت معدنی وزارت صنعت، معدن و تجارت 

در مسیر صادرات وزارتخانه لغو خواهد شد. 
رئیس انجمن س��نگ آهن گفت: در گذش��ته واحدهای 
معدن��ی ناچار بودند براس��اس مجوزهای غیرکارشناس��ی 
وزارت صنع��ت، معدن و تج��ارت که اغلب با ناپختگی نیز 
هم��راه بودند، اقدام ب��ه صادرات محص��ولات خود کنند. 
اکنون این مصوبه نیز حذف ش��ده؛ بنابراین باید به بهبود 

شرایط امید داشت.
صادرات�صفر��

وی در پاسخ به سوالی مبنی بر آمار صادرات سنگ آهن 
از ابتدای س��ال جاری، گفت: صادرات س��نگ آهن مورد 
اس��تفاده در زنجیره فولاد از ابتدای س��ال جاری تاکنون 
بس��یار مح��دود و نزدیک به صف��ر برآورد می ش��ود. این 
افت در س��ایه محدودیت های صادراتی ایجاد ش��ده است. 

اکبریان تاکید کرد: چنانچه در آمار منتشر شده 
از سوی گمرک جمهوری اسلامی ایران، حجمی 
مح��دود از ص��ادرات س��نگ آهن اعلام ش��ود، 
صادرات سنگ آهن سیمانی است که عمدتا هم 

از مرزهای زمینی به عراق صادر می شود.
این فعال معدن��ی افزود: بدون تردید اقدامات 
یادش��ده که به افت چش��مگیر صادرات س��نگ آهن در 
س��ال های اخیر منجر ش��ده زمینه فرار س��رمایه را نیز از 
این صنعت فراهم کرده اس��ت. در چنین موقعیتی، شاهد 
افت ۳۴ درصدی صادرات سنگ آهن بودیم. رقم یادشده 

قابل توجه و تاثیرگذار است. 
بدین ترتی��ب وظای��ف برنامه ریزی ش��ده قبل��ی درباره 
اکتش��اف معادن هنوز اجرایی نش��ده است و فعالیت های 
اکتش��افی با نقصان عمیقی همراه هس��تند. بدون تردید 
ب��ا تداوم ش��رایط موج��ود خس��ارات قابل توجه��ی را در 
س��ال های آینده از نب��ود فعالیت های اکتش��افی متحمل 
خواهی��م ش��د. در همی��ن ح��ال طرح ه��ای توس��عه ای 
صنای��ع معدنی آنط��ور که بای��د اجرایی نمی ش��ود. کما 
 اینک��ه برخی از ای��ن پروژه های توس��عه ای درحال حاضر 

متوقف شده اند. 
اکبری��ان خاطرنش��ان کرد: ع��لاوه بر ای��ن، تحت تاثیر 
ش��رایط موجود، ش��اهد توقف فعالیت بس��یاری از معادن 
و ش��رکت های کوچک و متوس��ط هس��تیم. درواقع، تنها 
مجموعه های بزرگ از پس تداوم فعالیت خود بر می آیند. 

به ویژه که اغلب این مجموعه های بزرگ رویه دولتی دارند 
و درنتیج��ه همگام تر با اهداف دولت��ی پیش می روند. اما 
واحده��ای بخش خصوصی از ش��رایط موجود به ش��دت 

متضرر می شوند. 
بی�نصیب�از�رشد�جهانی���

وی در پاسخ به سوالی مبنی بر رشد قیمت سنگ آهن 
در س��طح بین المللی در سالی که گذشت و اینکه آیا این 
موضوع تاثیری بر عملکرد واحدهای معدنی کشور داشته، 
گفت: متاس��فانه از آنجا که صادرات س��نگ آهن در یک 
سال اخیر متوقف ش��ده، فعالان این صنعت نتوانستند از 
این موقعیت ویژه استفاده کنند. نرخ فروش سنگ آهن در 
بازار داخلی براساس قیمت شمش فولاد تعیین می شود و 

به مراتب پایین تر از نرخ های جهانی است. 
چنانچه میانگین قیمت فروش س��نگ آهن، کنسانتره و 
گندله را در یک سال گذش��ته بررسی شود می توان اقرار 
کرد که این محصول با نرخ ۴۰ تا ۵۰ درصد قیمت جهانی 

به فروش می رسد. 
طبیعی اس��ت که در چنین شرایطی معادن انگیزه لازم 
برای کار و تداوم تولید را نخواهند داش��ت و سرمایه گذار 
ب��ه این حوزه جذب نمی ش��ود. بدون تردی��د تداوم تولید 
با این مش��خصات در هیچ صنعتی ممکن نیس��ت. علاوه 
ب��ر ای��ن، رویه مورد بحث اش��تباه و مان��ع تحقق اهدافی 
 مانند حمای��ت از بخش خصوصی، رون��ق تولید و جهش 

تولید است.

س��عید عس��کرزاده، دبیر انجمن س��نگ آهن ایران در 
گفت وگ��و با »روزگار معدن«  و درباره بخش��نامه منتش��ر 
شده از سوی وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: وزارت 
صنعت، معدن و تجارت مطابق با این بخش��نامه نظمی به 
بخشنامه های صادرشده که بعضا با هم هماهنگ نبوده  یا 
از منظر قانون مشکل داش��ته اند، بخشیده است. از این رو 
امی��د داریم با اصلاح رویه ها، ش��رایط فعالی��ت در حوزه 

استخراج سنگ آهن بهبود پیدا کند. 
وی در ادامه افزود: فرآیند تجارت در صنایع بالادس��تی 
زنجیره فولاد )ش��امل س��نگ آهن، کنس��انتره و گندله( 
مش��خص نیس��ت. دولت به عن��وان متولی تدوی��ن نظام 
حکمرانی در کسب وکار زنجیره فولاد موظف است فرآیند 
تجارت را ش��فاف کن��د؛ یعنی تولیدکنن��دگان بدانند که 
براس��اس چه فرآیندی تجارت داخل��ی و خارجی خود را 
اجرایی کنند. این ش��فافیت درحال حاض��ر در حلقه های 
ابتدای��ی زنجیره فولاد حاکم نیس��ت، چراکه دولت نقش 
رگلاتوری خود را به درس��تی ایف��ا نمی کند. اما با توجه به 
اصلاحات کنونی امید داریم ش��رایط به نحوی پیش برود 
که فرآیند تج��ارت داخلی و خارجی محصولات معدنی و 

صنایع معدنی مشخص شود.
تامین�ارز��

دبیر انجمن سنگ آهن تاکید کرد: بدون تردید دریافت 
مج��وز از وزارت صنع��ت، معدن و تجارت ب��رای صادرات 

سنگ آهن منطقی نیست. فعالان صنایع سنگ 
آهن کش��ور، ۲ هدف را از صادرات این محصول 
معدنی دنبال می کنند. نخس��ت آنکه در گذشته 
میزان صادرات در حلقه های بالادس��تی زنجیره 
فولاد ح��دود ۱۰ درصد تولی��دات آن بخش را 
ب��ه خود اختص��اص می داد؛ درنتیج��ه صادرات 

ضربه ای به تولید داخلی وارد نمی کرد. اما همین صادرات 
مح��دود می تواند زمینه تامین ارز م��ورد نیاز این واحدها 
برای واردات تجهیزات، قطعات یدکی و ماشین آلات مورد 

نیاز بخش معدن و صنایع معدنی را فراهم کند. 
ب��ا توجه به اینکه دولت در تامی��ن ارز مورد نیاز صنایع 
با کمبود جدی روبه رو اس��ت، بهره گی��ری از این فرصت 
صادراتی می توانس��ت زمینه رفع چالش ه��ای موجود در 
این ح��وزه را برطرف کند. وی افزود: درحال حاضر، بخش 
مع��دن و صنایع معدنی ناچارند برخ��ی قطعات خود را از 
طری��ق بازرگانان تامین کنند. بازرگانان هم این تجهیزات 
را ب��ا ارز آزاد وارد ک��رده  و موظف ش��ده اند حقوق دولتی 
و گمرک��ی را ه��م پرداخ��ت کنن��د؛ بدین ترتیب قیمت 
 خری��د قطعات یدک��ی مورد نیاز فعالان معدنی به ش��دت 

افزایش می یابد. 
 عس��کرزاده خاطرنشان کرد: از گذش��ته قیمت سنگ 
آه��ن و محص��ولات معدنی در کش��ور ما دس��توری و به 
مراتب پایین تر از نرخ های جهانی تعیین می ش��د. همین 

ارزان فروش��ی به ضرر فعالان صنایع سنگ آهن 
و مانع توس��عه این بخ��ش از زنجیره بود. با این 
وجود، صادرات محدود سنگ آهن بخشی از این 

ضرر را جبران می کرد.
 ام��ا در حاضر با توقف کامل صادرات س��نگ 
آه��ن دیگ��ر فعالیت های معدن��ی در این حوزه 

اقتصادی نیستند. 
درواقع سیاس��ت های اشتباه اتخاذ شده از سوی مراجع 
رس��می آس��یب های غیرقابل جبرانی را به فعالان صنعتی 

وارد کرده است.
 وی در پاس��خ به سوالی مبنی بر میزان صادرات سنگ 
آهن در س��ال جاری، گفت: درحال حاضر صادرات سنگ 
آهن کشور ما بسیار محدود شده و تقریبا نزدیک به صفر 

برآورد می شود. 
همین بخش محدود صادرات س��نگ آهن نیز ش��امل 
محصولاتی می ش��ود که در زنجیره فولاد کاربرد ندارد. در 
همین حال، افت چش��مگیر صادرات در حلقه کنسانتره و 
گندله نیز از ابتدای س��ال جاری تاکنون قابل مش��اهده و 

چشمگیر بوده است.  
در ش��رایط کنون��ی و با توجه به کاهش س��ودآوری در 
بخش معدن، جذب س��رمایه به این حوزه محدود ش��ده 
اس��ت و درنتیجه اکتشاف و اس��تخراج سنگ آهن روز به 
روز محدودتر می ش��ود؛ بنابراین از سیاست گذاران انتظار 

می رود شرایط را به گونه ای مدیریت کنند که امکان جلب 
سرمایه به این بخش فراهم شود. 

بدون تردید رش��د سودآوری در بخش معدن در توسعه 
فعالیت ه��ای اکتش��افی و فرآوری ه��ای خاص به ش��دت 
کمک کننده اس��ت و باید بیش از پیش م��ورد توجه قرار 

گیرد. 

افت�سرمایه�گذاری�در�معدن�جدی�است�

اصلاح�رویه�ها�ضروری�است

تولی��د ۵۵ میلیون تن فولاد در افق ۱۴۰۴ هدف گذاری 
ش��ده؛ هرچند تحقق این هدف با اما و اگرهای بس��یاری 
همراه اس��ت. تامین س��نگ آهن موردنیاز برای تولید این 
حجم از ف��ولاد اهمیت ویژه ای دارد. سیاس��ت گذاران در 
طول س��ال های گذش��ته برای جلوگیری از کمبود سنگ 
آهن موانع متعددی را در مس��یر ص��ادرات این محصول 
ایجاد کرده اند. هرچند باید اقرار کرد این سیاست در عمل 
نتیجه بخش نبوده، چراکه با اتخاذ رویکرد ضدصادراتی از 
س��رمایه گذاری در این بخش از زنجیره ف��ولاد به مراتب 
کاس��ته شده اس��ت. در چنین ش��رایطی، اکتشاف ذخایر 
جدید س��نگ آهن مغفول مانده است؛ بنابراین از متولیان 
امر انتظار می رود ضمن بررسی شرایط موجود برای بهبود 
ش��رایط تولید و توسعه در نخستین حلقه از زنجیره فولاد 

گام بردارند. 

سخن�پایانی

 بهره از فناوری
 برای کنترل آلایندگی
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آدرس غلط برای رشد بورس

قصور مدیران بورسی و تنبیه سهامداران

شاخص به مدار صعودی باز می گرددیک ابزار طلایی دیگر در راه بورس کالا

گروه معدن

ریزش ش��اخص بورس در چند م��اه اخیر متهمان 
بس��یاری داشته اس��ت. فعالان بازار س��رمایه عمدتا 
دلایل��ی اع��م از تامی��ن کس��ری بودج��ه دولت با 
ب��ازار س��رمایه، تخلفات ص��ورت گرفته در ب��ازار یا 
سیاس��ت های وزارت صنع��ت، مع��دن وتج��ارت در 

خصوص نرخ دستوری فولاد و... را عنوان کرده اند.
ب��ا این هم��ه، اما در روز ه��ای گذش��ته برخی از 
کارشناسان بازار س��رمایه این توپ را به زمین بانک 
مرکزی و نرخ بهره بین بانکی انداخته اند. در ماه های 
ابتدایی س��ال، نرخ بهره بی��ن بانکی تا زیر ده درصد 
هم رفت، اما این نرخ دوباره به ۲۲ درصد هم رسید. 
برخی فعالان و کارشناسان بازار سرمایه، اما معتقدند 
بانک مرکزی می تواند به صورت دس��توری نرخ بین 
بانکی را کاهش دهد تا جذابیت بازار س��رمایه بیشتر 
شود. حال پرس��ش اینجاس��ت که به معنای واقعی 
کاهش س��ود بین بانکی می تواند به رونق بازار کمک 
کن��د؟ و اگ��ر می تواند باع��ث ایجاد حب��اب در بازار 

می شود یا رونق؟
در ای��ن زمینه کامران ندری، کارش��ناس مس��ائل 
اقتص��ادی در گفت وگو با اقتص��اد ۲۴ می گوید: نرخ 
به��ره بین بانکی که ب��ه آن نرخ به��ره مرجع گفته 
می ش��ود می تواند در بازار س��رمایه تاثیر گذار باشد و 
ت��ا حدی باعث رونق در بورس ش��ود، اما هزینه این 

اتفاق، تورم بالا در اقتصاد است.
وی می افزای��د: نرخ به��ره بین بانک��ی در ابتدای 
س��ال تا زیر ده درصد هم رسید و رونقی هم در بازار 
س��رمایه ایجاد شد که نتیجه آن تورمی است که در 

سال ۹۹ شاهد آن هستیم.
ندری تاکی��د می کند: بنابراین کاه��ش نرخ بهره 
ممکن است تا حدودی به رونق بازار سرمایه منتهی 
ش��ود، اما اثر تورم بالا در اقتصاد را نمی توان نادیده 
گرف��ت. وظیفه بان��ک مرکزی نیز در وهله نخس��ت 

کنترل نرخ تورم است.
این کارشناس اقتصادی همچنین تصریح می کند: 
نرخ سود سپرده در اقتصاد ایران به صورت دستوری 
تعیین شده اس��ت. عدم تغییر آن به دلیل بخشنامه 

بان��ک مرکزی اس��ت ک��ه بانک ها هم ظاه��را طبق 
این بخش��نامه عمل می کنند. ب��رای اغلب مردم که 
سپرده های خرد دارند این بخشنامه رعایت می شود، 
اما در پشت پرده ممکن است سپرده های بیشتر، سود 

متفاوتی را دریافت کنند.
ندری همچنی��ن توضیح می دهد: ن��رخ بهره بین 
بانکی آن هزینه ای اس��ت که بانک ه��ا در پایان روز 
وقت��ی گرفتار کس��ری می ش��وند باید ب��رای تامین 
نقدینگی مورد نیاز بپردازند تا دچار مش��کل نشوند. 
در واق��ع معاملات��ی که م��ردم در ط��ول روز انجام 
می دهند باع��ث جابه جایی مناب��ع از بانکی به بانک 
دیگر می شود در پایان روز تعدادی از بانک ها بدهکار 
 و تعدادی بس��تانکار می ش��وند که باید با هم تسویه 

کنند. 
در این ش��رایط بانک��ی که کس��ری دارد منابع را 
از بانک��ی که مازاد دارد را ب��رای کوتاه مدت دریافت 
می کند. نرخ بهره بین بانکی هزینه منابعی است که 
تامی��ن می کند. اگر نتواند این مناب��ع را تامین کند 
مجبور اس��ت هزینه را از جای��ی مانند بانک مرکزی 

دریافت کند که مشکلات بیشتری پیدا می کند.
این کارش��ناس اقتصادی می افزاید: در این شرایط 

هر چه نرخ بهره بی��ن بانکی بالاتر رود هزینه تامین 
منابع برای تسویه روزانه افزایش پیدا می کند همین 
موضوع س��بب می ش��ود که بانک ها ت��لاش کنند تا 
خیلی بدهکار نش��وند. وی یادآور می ش��ود: بانک ها 
در ش��رایطی که تامین هزینه مالی در معاملات بین 
بانکی پایین باش��د می توانند با خلق پول بیش��تر در 
اقتصاد س��رمایه گذاری کنند. وقت��ی هزینه بهره در 
ب��ازار بین بانکی بالا م��ی رود، تمای��ل بانک ها برای 
سرمایه گذاری در بازار ها به واسطه خلق پول کاهش 

پیدا می کند.
ن��دری با بیان اینک��ه وقتی نرخ به��ره بین بانکی 
بالا م��ی رود تقاضای بانک ها در س��ایر بازار ها کمتر 
می ش��ود، اظهار کرد: لذا نرخ بهره بین بانکی نه تنها 
در بازار س��هام که در سایر بازار ها نیز اثرگذار خواهد 
ب��ود؛ بنا بر این پایی��ن آمدن نرخ به��ره بین بانکی 
نه تنها به رش��د بازار بورس منجر می ش��ود که بازار 
مسکن، ارز، خودرو را نیز با تورم روبه رو خواهد کرد.

این اقتصاددان خاطرنش��ان می کن��د: کاهش نرخ 
بهره بین بانکی در ابتدا بازار های طلا، ارز، مس��کن، 
سهام و... را تحت تاثیر قرار می دهد و تورم آن سپس 
به سایر کالا ها و خدمات س��رایت می کند؛ بنابراین، 

ای��ن اتفاق تنها به رونق بورس منجر نمی ش��ود بلکه 
یک تورم شدید در اقتصاد را به وجود می آورد.

ن��دری همچنین می گوید: بای��د ارزیابی دقیقی از 
این موضوع داش��ت ک��ه رونق مد نظر فع��الان بازار 
س��رمایه از مس��یر کاهش نرخ بهره به اقتصاد کشور 
کمک می کند. در ابتدای سال این مسئله تجربه شد 
و در نهایت افرادی که دیرتر وارد بازار سرمایه شدند 
با یک ریزش و زیان شدید مواجه شدند که به کلیت 

بازار لطمه زد.
این کارش��ناس اقتصادی معتقد است: افزایش نرخ 
س��هام اگر بر اس��اس عوامل بنیادی صورت نگیرد و 
عملکرد ش��رکت ها بهبودی پیدا نکند پایدار نخواهد 
ب��ود. اگر بخواهیم بازار س��هام رونق پی��دا کند باید 
ارکان اصل��ی اقتص��ادی رونق بگیرد. ه��ر نوع رونق 
دیگر در بازار س��رمایه پایدار نخواهد بود و پشت آن 

یک ریزش رخ خواهد داد.
وی تاکی��د می کن��د: در کوتاه م��دت کاهش نرخ 
به��ره بین بانکی می تواند بر بازار س��رمایه تاثیر گذار 
باش��د، اما قطعا موقتی خواهد ب��ود؛ و اثر تورمی آن 
در اقتص��اد ماندگار اس��ت. برعکس بازار س��هام که 
چس��بندگی نرخ در آن کم اس��ت در سایر بازار ها به 
خصوص کالا و خدمات این چس��بندگی بیشتر است 
و وقتی قیمت ها در این حوزه بالا می رود به س��ختی 

پایین می آید.
ندری همچنین یادآور می ش��ود: رونق ابتدای سال 
بازار س��هام پایدار نبود و کارشناس��ان هش��دار داده 
بودند که به دنبال این افزایش، ریزش رخ خواهد داد 
و صدمات جدی به برخی سهامداران وارد می کند. از 
س��وی دیگر این رونق یکی از عوامل تورم در اقتصاد 

بود که آن زمان نیز در مورد آن صحبت کردیم.
وی می گوید: مس��یر صحیح رونق بازار این اس��ت 
که عملکرد ش��رکت های ما به معن��ای واقعی بهبود 
پی��دا کند. برای بهبود عملکر آنه��ا باید موانع تولید 
حذف شود، رابطه ایران با دنیا اصلاح شود و مدیریت 
شرکت ها را تغییر دهیم. ما ضعیف ترین نوع مدیریت 
در بنگاه های اقتصادی به ویژه در بخش دولتی و شبه 
تجربه می کنیم. اگر این موارد اعمال ش��ود رونق در 

بازار سهام واقعی و پایدار خواهد بود.

انتق��ال نماد ها ب��ه بازار پایی��ن ت��ر، تنبیهی برای 
س��هامداران است و بهتر اس��ت در چنین مواردی به 
ج��ای توقف و تن��زل نماد و... جرائمی ب��رای مدیران 

متخطی در نظر گرفته شود.
این روزها مرتبا س��هامداران ب��ه قیمت گذاری های 
دس��توری محصولات صنایع حاضر در بازار سرمایه و 
تصمیمات خلق الس��اعه و... انتق��اد می کنند. چند روز 
قبل ه��م برخی نمادهای بازار پای��ه فرابورس به بازار 

پایین تر تنزل کردند.
دامنه این اعتراضات به مجلس ش��ورای اسلامی هم 
کش��یده ش��ده و برخی نمایندگان هم در حمایت از 

سهامداران اظهارنظر کرده اند.
مرتضی عباد، کارش��ناس بازار سرمایه در گفت وگو 
با ب��ورس نیوز در خص��وص انتقادات س��هامداران به 
قیمت گذاری ه��ای دس��توری بی��ان ک��رد: انتقادات 
سهامداران بابت قیمت گذاری های دستوری به جا است 
و وقتی س��رمایه گذاران، سهام ش��رکتی را خریداری 

می کنند، مالک آن شرکت محسوب می شوند و انتظار 
دارند منافع و حق وحقوق شان در نظر گرفته شود. در 

بلندمدت اقتصاد پویا نیازمند شفافیت خواهد بود   .
وی ادامه داد: اس��تفاده از مکانیزم ب��ازار آزاد قطعا 
توزیع رانت را کاهش خواه��د داد و در نهایت، منافع 
عدم مداخل��ه در قیمت گذاری ه��ا و حرکت به س��وی 
مکانی��زم ب��ازار آزاد، ه��م نصی��ب س��هامداران و هم 

خریداران بازارها خواهد شد.
این کارشناس بازارسرمایه در ادامه در موردانتقادات 
سهامداران بابت تنزل برخی نمادهای بازار پایه به بازار 
پایین ت��ر و احتمال تعمیم آن به س��ایر نمادها گفت: 
اخ��راج نمادها از یک بازار و تن��زل به بازار پایین تر به 
سبب عدم شفافیت در ارائه گزارش ها و... جزو قوانین 
بازار س��رمایه محسوب می شود؛ ولی نحوه اجرای این 

مقررات و برخورد با خاطیان مورد انتقاد است.
وی اضافه کرد: ش��فافیت حق س��هامداران اس��ت 
و همان طور که انتظار می رود ش��رکت ها در افش��ای 

اطلاعات عملکرد خود ش��فاف باش��ند، انتظار می رود 
مدی��ران فرابورس ه��م قبل از اجرای ه��ر تصمیمی، 
اطلاع رس��انی لازم را انجام دهند و از اقدامات ناگهانی 
که موج��ب ضرر و زیان س��هامداران خرد می ش��ود، 
اجتن��اب کنند ضمن اینکه معتق��دم در صورت قصور 
مدیران ش��رکت ها در ارائه اطلاعات، نباید سهامداران 
را تنبی��ه کرد. عباد تصریح کرد: انتقال نمادها به بازار 
پایین تر، تنبیهی برای سهامداران بوده و بهتر است در 
چنین مواردی به جای توقف و تنزل نماد و... جرائمی 
ب��رای مدی��ران متخطی در نظر گرفته  ش��ود. در نظر 
داش��ته باشید که انتقال نمادها به بازار بالاتر به مراتب 
س��خت تر از تنزل آنها به بازار پایین تر اس��ت و وقتی 
نمادی به بازار پایین تر منتقل می ش��ود، فقط شرایط 
را برای س��هامداران دشوارتر کرده ایم. مقررات مربوط 
به کاهلی و قصور مدیران در افشای اطلاعات، نیازمند 
بازنگ��ری و اصلاح اس��ت تا س��هامداران بابت تخطی 
مدیران دچار ضرر و زیان نشوند. بااین حال حساسیت 

بیش ازحد س��هامداران نسبت به انتقال نمادها به بازار 
پایین تر بی مورد اس��ت. این کارش��ناس بازارس��رمایه 
افزود: هر سهمی بر اساس ارزندگی واقعی، مسیر خود 
را خواهد پیمود و چه بسیار سهم هایی که در بازار پایه 
معامله می شوند اما؛ بیش از سهم های بازارهای بالاتر 

برای سهامداران خود بازدهی به ارمغان آورده اند.
عباد با اشاره به ارجاع برخی مشکلات بازار سرمایه 
ب��ه نماین��دگان مجلس و انتظ��ار حمای��ت از جانب 
مجلسی ها، اظهار کرد: می توان از ظرفیت های مجلس 
شورای اسلامی برای بهبود شرایط کلان بازار سرمایه 
بهره برد؛ ولی اینکه مدام نمایندگان مجلس و س��ایر 
سیاس��یون را در مشکلات بازار س��رمایه دخیل کنیم 
موجب تش��دید اس��تفاده ابزاری آنها از بازار س��رمایه 
ب��رای پیش��برد مقاصد خ��ود خواهد ش��د. معتقدم 
تبعات مداخله سیاس��یون در بازار سرمایه از فواید آن 
بیش��تر است و شاید بهتر باشد برای هر مشکلی، پای 

سیاسیون را به بازار سرمایه باز نکنیم.

سرپرست شرکت گس��ترش معادن و صنایع 
معدنی طلای زرشوران می گوید که با توجه به 
صدور اوراق ۱۰۰ سوتی در بازار گواهی سپرده 
ش��مش طلا، پیش بینی می ش��ود این ب��ازار با 
استقبال س��رمایه گذاران روبه رو شود. به گفته 
او، با توجه ب��ه اینکه درحال حاضر امکان خرید 
ش��مش های یک کیلو گرم جه��ت حفظ ارزش 
آت��ی ذخیره و پس انداز مردم وج��ود ندارد، در 
ای��ن زمینه با راه اندازی اوراق، امکان خرید طلا 
برای عام مردم به میزان سپرده و نقدینگی عامه 

جامعه فراهم می شود.
به گزارش س��نا، محسن نادری گفت: کاهش 
هزینه های نگهداری و جابه جایی، امنیت حفظ 
س��رمایه ب��رای دارن��ده اوراق، کاه��ش فاصله 
زمانی بین تولید و متقاضی، حذف واس��طه ها، 
شفاف س��ازی و کمک به ثبات قیمت ها از نتایج 
راه اندازی معاملات گواهی س��پرده شمش طلا 

در بورس کالا خواهد بود.
وی افزود: استانداردسازی شمش های طلا بر 
اساس ISO۱۷۰۲۵ لحاظ می شود و با معامله 
گواهی س��پرده ش��مش طلا در بورس، هزینه 
س��اخت در خرید )کارمزد یا اجرت و...( حذف 

می شود.
سرپرست شرکت گس��ترش معادن و صنایع 
معدنی طلای زرشوران معتقد است با راه اندازی 
معاملات گواهی س��پرده شمش طلا در بورس 
کالا، تأمی��ن نقدینگی و س��رمایه در گردش به  
منظ��ور خرید م��واد اولیه، پرداخ��ت حقوق و 
مزای��ای کارگ��ران و همچنین افزای��ش تولید 

تسهیل خواهد شد.
نادری عن��وان کرد: همچنی��ن از این طریق 
قابلیت نقد ش��وندگی ب��الا، قابلی��ت خرید به 

میزان س��رمایه خریدار، نبود محدودیت زمانی 
برای خرید طلا همراه با ریسک خرید و فروش 

پایین، حاصل می شود.
سرپرس��ت ش��رکت طلای زرش��وران گفت: 
ب��ا توجه ب��ه اینکه ش��رکت طلای زرش��وران 
۱۰۰درصد دولت��ی بوده و متعلق به س��ازمان 
توس��عه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران 
اس��ت، بنابرای��ن ورود به بازار س��رمایه باید از 

طریق مکانیزم های قانونی انجام پذیرد.
وی افزود: با توجه به گس��ترش بازار سرمایه 
در میان مردم و اس��تقبال از این بازار و با توجه 
به صدور اوراق ۱۰۰ سوتی پیش بینی می شود، 
تقاض��ای کاف��ی و ۱۰۰ درصدی ب��رای فروش 
گواهی سپرده شمش طلا در بورس کالا وجود 

داشته باشد.
سرپرس��ت ش��رکت طلای زرش��وران گفت: 
ب��ا توجه به اینک��ه درحال حاضر ام��کان خرید 
ش��مش های یک کیلو گرم جهت حفظ ارزش 
آت��ی ذخیره و پس انداز مردم وج��ود ندارد، در 
ای��ن زمینه با راه اندازی اوراق، امکان خرید طلا 
برای عام مردم به میزان سپرده و نقدینگی عامه 

جامعه فراهم می شود.
گفتن��ی اس��ت معدن ط��لای زرش��وران در 
۳۵ کیلومتری ش��مال ش��هر تکاب و در فاصله 
۷کیلومتری روستای زرشوران واقع شده است.

براس��اس این گ��زارش، س��وت کوچک ترین 
واح��د اندازه گی��ری وزن برای طلا به حس��اب 
می آی��د و هر گ��رم طلا معادل ۱۰۰۰ س��وت 
اس��ت؛ به این ترتیب اگر ح��دودا هر گرم طلا 
را ۹۰۰هزار توم��ان در نظر بگیریم، هر گواهی 
سپرده ش��مش طلا )۱۰۰ س��وت( معادل ۹۰ 

هزار تومان می شود.

یک کارش��ناس بازار س��رمایه گفت: اکنون سهام بسیار 
ارزنده ای برای س��رمایه گذاری در ب��ورس وجود دارد، بازار 
پ��س از اصلاح جزئی دوباره وارد مدار صعودی می ش��ود و 

سود بسیار خوبی را در اختیار سهامداران قرار می دهد.
امین دامچه در گفت وگو با ایرنا با اشاره به روند معاملات 
بورس، افزود: مهم ترین متغیر اقتصادی در کشور نرخ دلار 
است و نوسان های ارز می تواند تاثیرگذار بر روند معاملات 

بازارهای سرمایه گذاری باشد.
وی ادام��ه داد: اف��رادی ک��ه در حال فعالی��ت در حوزه 
بازارهای مالی هس��تند، نسبت به تداوم سرمایه گذاری در 
بورس دچار ابهام ش��ده اند و نوسان های ایجاد شده منجر 
به ش��ک و تردید این افراد برای خرید یا فروش س��هام در 

بازار شده است.
دامچ��ه با بیان اینک��ه دلار از نظ��ر ارزش ذاتی باید در 
محدوده های ۲۰ تا ۲۲ هزار تومان قرار بگیرد، اظهار کرد: 
در صورت آزاد ش��دن واردات، علاوه بر فعال ش��دن سمت 
تقاضا، دلار در مس��یر صعودی ق��رار خواهد گرفت و دچار 
رش��د حبابی می ش��ود که این موضوع ب��ر روند معاملات 

بورس بی تاثیر نخواهد بود.
این کارشناس بازار سرمایه با اشاره به روند معاملات در 
بازار طلا و سکه، گفت: وضعیت بازار طلا و سکه در انتظار 
نخس��تین فرمان اجرایی رئیس جمهوری جدید امریکا در 
مورد ایران اس��ت که به نظر می رس��د سیاس��ت هایی که 
قرار اس��ت از طرف بایدن ب��ه کار گرفته ش��ود آرام تر از 
سیاست های ترامپ باشد که این موضوع می تواند در عرصه 
جهانی وضعیت متعادل تری را نسبت به سابق ایجاد کند.

وی معتقد اس��ت: دلار در ایران در مس��یر صعودی قرار 
دارد و ممکن اس��ت روند صعودی خود را حفظ کند و در 
ش��رایطی که مشکل خاصی کشور را تهدید نمی کند روند 

صعودی با شیب ملایم تری ادامه خواهد داشت.
 دامچه بیان داش��ت: در چند وقت اخیر ش��اهد کاهش 
نوسان دلار و نزدیک شدن ارزش ذاتی آن در محدوده های 

قیمت��ی بی��ن ۲۰ تا ۲۲ هزار تومان هس��تیم ک��ه به نظر 
می رسد نرخ دلار برای یک یا ۲سال آینده در محدوده های 

فعلی به ثبات برسد.
این کارشناس بازار سرمایه با اشاره به وضعیت معاملات 
بازار طلا و س��که، مس��کن و خودرو، گفت: روند بلندمدت 
و میان مدت طلا و س��که صعودی است اما در کوتاه مدت 
ش��اهد ثبات یا روند کاهشی در معاملات این بازار خواهیم 
بود، بازار مس��کن هم وارد دوران رکود شده و بازار خودرو 
نیز در مس��یر نزولی قرار گرفته اس��ت؛ این موضوع نشان 
می ده��د در کنار نوس��ان ایجاد ش��ده در معاملات بورس 
اقبال چندانی به سمت دیگر بازارهای سرمایه گذاری وجود 

نداشته است.
وی گفت: هرچند نرخ س��هام اکنون در بازار به ارزندگی 
برای خرید رس��یده، اما نیازمند محرکی قوی برای حرکت 

است.
دامچه افزود: زمانی که ش��اخص ب��ورس وارد کانال دو 
میلیون واحد شد، اعتماد در بازار وجود داشت در حالی که 
سهام ش��رکت ها از ارزندگی چندانی برای خرید برخوردار 

نبودند.
وی ب��ا بیان اینکه اکنون نرخ س��هام ش��رکت ها بعد از 
اصلاح ایجاد ش��ده در بازار ارزنده شده اما به دلیل نگرانی 
س��هامداران از ب��ازار ش��اهد ورود نقدینگی به ای��ن بازار 
نیستیم، ادامه داد: بهتر است دولت به اجرای برخی اقدام ها 
در راستای بهبود وضعیت بازار بپردازد تا دوباره سهامداران 

برای سرمایه گذاری وارد این بازار شوند.
به گفته این کارش��ناس بازار سرمایه، اگر هماهنگی در 
اقتصاد و مسوولان کشور وجود داشته باشد می توان شاهد 
بهبود روند معاملات بازار بود و زمینه کاهش ریس��ک های 

ایجاد شده در بازار را فراهم کرد.
وی معتقد اس��ت: با تعدیل نرخ س��ود بانک��ی، اقبال به 
س��مت س��رمایه گذاری در بورس افزایش پی��دا می کند و 

سرمایه گذاران بیشتری وارد این بازار می شوند.

سهامداران بزرگ کنترل می شوند
مدیرعامل ش��رکت بورس تهران از نهایی شدن طرح جداسازی بازارهای 
معاملات��ی در ب��ورس تهران خبرداد و گفت: هدف ای��ن طرح جلوگیری از 

تاثیر رفتار معاملاتی سهامداران بزرگ بر سهامداران خرد است.
ب��ه گزارش تس��نیم، علی صحرائی درباره تصوی��ب تغییر و اصلاح بهینه 
ط��رح مارکت ایمپکت در جلس��ه هیات مدیره ش��رکت ب��ورس در صفحه 
ش��خصی خود در توییتر نوش��ت: طرح جداس��ازی بازارهای معاملاتی در 
بورس تهران نهایی ش��د و به زودی با همکاری س��ایر ارکان بازار س��رمایه 
به صورت یکپارچه اجرا می ش��ود. هدف این ط��رح جلوگیری از تاثیر رفتار 

معاملاتی سهامداران بزرگ بر سهامداران خرد است.
در این طرح حدنصاب تفکیک معاملات نهادها در ۲ بازار عادی و بلوکی 
به صورت ادواری بازبینی می ش��ود و در بازه های زمانی مشخص، اثر بخشی 

این ساز و کار ارتقاء خواهد یافت.

 قوه قضاییه با اخلالگران
 بازارسرمایه برخورد کند

یک عضو کمیس��یون فرهنگی مجلس با اش��اره به شرایط نابسامان بازار 
سرمایه، گفت: سهامداران حقوقی نسبت به ایجاد چنین شرایطی پاسخگو 

شوند.
حجت الاس��لام جواد نیک بین در گفت وگو با ایس��نا، با اشاره به وضعیت 
بازار س��رمایه در روزها و ماه های اخیر گفت: نخس��تین کاری که باید برای 
س��اماندهی این وضع انجام شود این است که سهامداران حقوقی نسبت به 
ایجاد چنین ش��رایطی پاسخگو ش��وند، دولت نیز متخلفین این عرصه که 
غالبا سهامداران حقوقی و برخی مسئولان دولتی هستند را به قوه قضاییه 

معرفی کند.
نماین��ده مردم کاش��مر در مجلس افزود: از س��وی دیگ��ر دلالانی که با 
سوءاس��تفاده از رانت اطلاعاتی به ایجاد این وضع کمک کردند شناس��ایی 
ش��وند و مسئولانی که برای خرید س��هام در بورس به مردم تضمین دادند 

نیز باید در ملأعام نسبت به این شرایط پاسخگو باشند.
این عضو کمیس��یون فرهنگ��ی مجلس عنوان کرد: رون��د صعودی بازار 
بورس از اس��فند سال گذش��ته آغاز شد و روند س��قوطی آن از مرداد ماه 
امس��ال. مس��ئولان مقصر در این موضوع به فکر معاش مردم نیستند و به 
فکر جیب خود هستند که ما خواهان برخورد قاطع قوه قضاییه با این افراد 
هس��تیم، دولت نیز که ادعای طرفداری از معیش��ت مردم دارد پاسخگوی 

عملکرد غلط خود در این خصوص باشد.

مشکلات بورس با هیاهو حل نمی شود
یک عض��و کمیس��یون کش��اورزی، آب، منابع طبیعی و محیط زیس��ت 
مجلس گفت: مطالبات بورس��ی با هیاهو حل نمی شود. مشکلات مردم باید 
ب��ه صورت واقعی حل ش��ود. هر چند که مردم گرفتار وضعیت متش��نجی 
هس��تند اما به س��هامداران توصیه می کنم که در این شرایط اندک صبر به 

خرج دهند. دولت برنامه ریزی هایی را تدارک دیده است.
رحمت الله نوروزی در گفت وگو با ایس��نا در مورد وضعیت بازار س��رمایه 
اظهار کرد: مردم ایران به مس��ئولان و دولت اعتماد کردند و س��رمایه خود 
را در بورس گذاش��تند. بسیاری از سرمایه گذاران کسانی بودند که مسکن، 
اتوموبیل، طلا یا دیگر دارایی های خود را فروختند و از این طریق وارد بازار 
س��رمایه ش��دند. امید مردم این بود که حمایت دولت ضمانت اجرایی دارد 
و این بازار زمین نخواهد خورد. امروز اما مس��ئولان نتوانستند به وعده های 

خود جامه عمل بپوشانند.
این عضو کمیسیون کشاورزی، آب، منابع طبیعی و محیط زیست مجلس 
با بیان اینکه سرمایه گذاران بازار به شدت آسیب دیده هستند، گفت: دولت 
و مجلس باید دس��ت به دس��ت هم دهند و به وضعی��ت فعلی کمک کنند. 
وضعیت بازار بورس، در تلاطم قیمت ها و فراز و نشیب مشکلات اقتصادی، 
یک مش��کل به مشکلات مردم اضافه کرد. گویی در کشور ما هر ساله باید 
یک اتفاق خاص بیفتد. سال گذشته بحث تعاونی های اقتصادی را داشتیم. 
بان��ک مرکزی پول های م��ردم را جمع کرده ب��ود و قارچ گونه تعاونی داده 

بودند که مردم دچار ضرر و زیان شدند.
این عضو مجمع نمایندگان اس��تان گلستان در مورد اقدامات مجلس در 
س��امان دهی بازار سرمایه گفت: مس��ئولان باید پای کار بیایند. مجلس به 

این موضوع ورود کرده است. 
کمیسیون اقتصادی و اصل ۹۰ مجلس نشست های تخصصی با مسئولان 
سازمان بورس و وزیرای امور اقتصادی و دارایی داشته   اند. ما امیدواریم که 
مش��کل را حل کنیم. به نظرم اعتراض گسترده در کشور چندان جوابگوی 
ماجرا نیس��ت. م��ردم می خواهند اعت��راض کنند تا حرفش��ان را به گوش 
نمایندگان ملت برس��انند و نمایندگان از این طریق مس��ئولان را پاسخگو 
کنند. من به م��ردم تضمین می دهم که نمایندگان مجلس پیگیر وضعیت 

بازار سرمایه هستند.
نوروزی با بیان اینکه دغدغه مجلس در مورد بورس بس��یار جدی است، 
گفت: مشکل بورس این بود که باید اعتبار به سمت تولید، اشتغال و اقتصاد 

می آمد که نیامد. 
وضعیت بازار س��رمایه نیازمند یک برنامه جدی کوتاه مدت، میان مدت 
و بلند مدت اس��ت. ما برای حل مش��کلات راهی جز ب��الا بردن بهره وری 
اقتصادی نداریم. اگر بهره وری بالا نرود، با این روند نمی توانیم مش��کلی را 
حل کنیم. مطالبات با هیاهو حل نمی ش��ود. مشکلات مردم باید به صورت 

واقعی حل شود.
وی گفت: مردم گرفتار وضعیت متشنجی هستند اما به سهامداران توصیه 
می کنم که در این شرایط اندک صبر به خرج دهند. دولت برنامه ریزی هایی 
را تدارک دیده است. مجلس شورای اسلامی هم حمایت هایی دارد. من به 

رونق بازار سرمایه امیدوارم.

روی خط خبر
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